




3 اقتصادی

پیش بینی آینده نرخ دلار

قیمت ارز به ٧ عامل بستگی دارد و از ترکیب آن ٧ عامل نرخ ارز شکل می گیرد؛ 
نخستین عامل اینکه نرخ ارز باید معادل اختلاف تورم داخل با تورم جهانی، سالانه 

افزایش یابد. 
اگر تورم داخلی ١٠ درصد و تورم جهانی ٢ درصد باشد، نرخ ارز باید ٨ درصد 
افزایش یابد؛ اگر از مرداد ١٣٨٦ تا مرداد ٩٦ طی ١٠ سال از تورم داخلی، تورم 
جهانی کسر شود دلار باید ١١٢ درصد گران تر از قیمت موجود بود، یعنی دلار باید 

حدود ٨5٠٠ تومان بود در حالی که 4٢٠٠ تومان است 
دلار ظرفیت دارد که ١١٢ درصد گران تر از نرخ موجود باشد اما نیست، چرا؟

سه نوع نرخ دلار وجود دارد: نرخ دلار در خیابان فردوسی، نرخ دلار حواله ای، نرخ 
دلاری که کالای وارداتی به دست مصرف کننده نهایی در شهر تهران می رسد.

تیم تحقیقاتی تحت نظر اینجانب قیمت عمده فروشی 5٠ قلم کالا در چین را با 
قیمتی که همان کالا به دست مصرف کننده نهایی در تهران می رسد را )در ماه 

گذشته( مقایسه کرد بطور متوسط سود واردات حدود ٧٠ درصد بود.
از این ٧٠ درصد، 4 تا ٨ درصد هزینه حمل، ٢١ درصد هزینه گمرکی، ٣٠ درصد 
سود خرده فروش و ...است؛ اما اگر دلار فردا صبح ٢٠ درصد گران شود، قیمت 
کالای وارداتی ٢٠ درصد گران نمی شود؛ افزایش احتمالا حدود ١٣ تا ١4 درصد 
خواهد بود لذا بخشی از آن، از اختلاف قیمت ٧٠ درصدی و نه سود ٧٠ درصدی 

کاسته می شود.
اما اگر افزایش دلار 4٠ درصد باشد، افزایش قیمت کالاهای داخلی احتمالًا فقط 
٢٠ درصد خواهد بود به عبارت دیگر سود واردات از ٧٠ درصد به 5٠ درصد 

کاهش می یابد. 
نویسنده روی اعداد فوق اصراری ندارد و فقط برای بهتر فهمیدن مطلب طرح 
شد اما یک چیز مسجل است به میزانی که دلار گران می شود، قیمت کالاهای 
وارداتی گران نمی شود و دوم اینکه به میزانی که دلار گران می شود، در داخل 

تورم نمی شود. 
نگارنده در ١5 روز گذشته سه مشاوره داشت که واردکننده کالا اظهار می داشت 
یورو حدود ١٢ درصد گران شده اما قیمت فروش کالاهای وارداتی آنها از منطقه 

یورو افزایش نیافته و قیمت های سابق است.
علت این است که وارد کننده اگر هزار کانتینر کالا از آلمان وارد کند، به سبب 
خرید عمده، پول ١٠٠ کانتینر آن را نمی دهد اما اگر ١٠ کانتینر کالا بخرند باید 
همه پول آن را بدهد؛ وارد کننده هزار کانتینر کالا، کالای وارداتی را بدون سود 
می فروشد البته سود او ١٠ درصد تخفیف قیمتی است که به سبب خرید عمده 
دریافت می کند، واردکنندگان کوچک که نمی توانند تخفیف قیمتی بگیرند در 

حال حذف از بازارند.
به میزانی که دلار گران شود کالای داخلی گران نمی شود؛ بخشی از آن با حذف 
کسانی که در چرخه واردات به هر دلیلی گران اداره می شوند، خنثی می شود 

علاوه بر آن به میزانی که دلار گران می شود در داخل تورم نمی شود.
در روسیه در سال ٩٨ میلادی روبل ٣٠٠ درصد گران شد اما تورم فقط ٨٠ 
درصد بود؛ در ایران در سال ٩٠ و ٩١ دلار ١٨٠ درصد گران شد اما تورم داخلی 
در این دو سال فقط 5٠ درصد بود. اگر دلار متناسب با اختلاف تورم داخل با 
خارج طی ١٢ سال گذشته افزایش یابد 5٠ درصد از فعالان اقتصادی مرتبط با 
واردات که به هر دلیلی گران اداره می شوند از اقتصاد به سبب ناکارآمدی اخراج 
می شوند و چنین ظرفیتی در اقتصاد در وضع موجود وجود ندارد، استراتژی دولت 

هم چنین نیست.
در آینده هیچ چیز به اندازه دلار گران نمی شود اختلاف ١١٢ درصدی ظرفیت 
افزایش دلار را ایجاد می کند. دلار ظرفیت افزایش دارد اما اقتصاد ظرفیت اخراج 
کردن پنجاه درصد فعالان مرتبط با واردات را ندارد، لذا اقتصاد در یک سال آینده 

ظرفیت چنین افزایش هایی را در حوزه ارز ندارد.
٩5 درصد کسانی که بعد از سال ٩١ به انگیزه سفته بازی وارد اقتصاد شدند، به 
شدت زیان کردند، در وضعیت فعلی، فعالان اقتصادی که در وضعیت بحرانی قرار 
دارند کسانی هستند که از سال ٩١ به بعد خواسته اند تا با سفته بازی به سبک 

سال ٩١ ثروتمند شوند و در این حوزه شکست خورده اند. 
5٠ درصد فعالان اقتصادی درگیر بحران، کسانی هستند که بعد از سال ٩١ با 
دریافت وام وارد بخش مسکن شدند تا به شدت مثل سال ٩١ ثروتمند شوند و 
تاکنون نزدیک به پنج بار ٢٧ درصد بهره داده اند و قیمت مسکن هم ٣٠ درصد 
کاهش یافته و تازه مسکن آنها را کسی هم نمی خرد تا وام بانکی را پرداخت کنند.

عصر سفته بازی با ارز و مسکن با وام بانکی به اتمام رسیده کسانی که با وام بانکی 
می خواهند در دو حوزه ارز و مسکن ثروتمند شوند، ورشکست شدگان آینده اند.

با نفت 5٠ تا ٦٠ دلاری ظرفیت چندانی در اقتصاد برای سفته بازی نیست.

سازمان خصوصی سازی اعلام کرد:

ارزش سهام عدالت ۲ برابر شده است 
ارزش سهام عدالت واگذاری به مشمولان، به حدود ٢ برابر زمان واگذاری افزایش 

یافته است.
سازمان خصوصی سازی تأکید کرد: به موجب آیین نامه اجرایی توزیع سهام 
تاکنون مسئولیت وصول سود  از سال ١٣٨٨  عدالت، سازمان خصوصی سازی 
شرکت های سرمایه پذیر سهام عدالت را به عنوان اقساط سهام واگذار شده و واریز 
آن به حساب خزانه برعهده داشته است و شرکت های موجود در سبد سهام عدالت 
مکلف شده اند تا سود سهام عدالت تقسیم شده مجامع عمومی و عادی سالانه خود 

را تا تسویه حساب کامل اقساط به سازمان خصوصی سازی پرداخت کنند.
همچنین دستگاه های اجرایی مربوطه که تا قبل از واگذاری، مسئولیت اعمال 
مالکیت و مدیریت شرکت های سرمایه پذیر سهام عدالت را برعهده داشته اند، صرفاً 

تا زمان آزاد سازی سهام به عنوان نماینده دولت تعیین شده اند. 
علاوه بر این سازمان خصوصی سازی مکلف شده است تا زمان آزاد سازی سهام 
عدالت، سود سهام مربوط به طرح توزیع سهام عدالت را از شرکت های سرمایه پذیر 
وصول و متناسب با میزان سهم قابل تخصیص به هر فرد، نسبت به پرداخت سود 

به مشمولان طرح یاد شده اقدام کند.
از سال ١٣٨٨ مسئولیت دریافت سود شرکت های سرمایه پذیر سهام عدالت و 
وظیفه نظارت بر این شرکت ها، برعهده سازمان خصوصی سازی و از سال ١٣٨٩ 
تاکنون اداره شرکت های مذکور و حضور در مجامع آنها برعهده دستگاه اجرایی 
مربوطه است؛ بنابراین برخلاف آنچه که در رسانه ها منتشر شده، از سال ١٣٨٨ 
تاکنون شرکت های سرمایه گذاری استانی هیچگونه مسئولیتی در خصوص اداره 
شرکت های سرمایه پذیر سهام عدالت یا دریافت و توزیع سود سهام این شرکت 

ها، برعهده نداشته اند.
یکی از نکات اصلی حاکم بر فرآیند توزیع سود سهام عدالت، این است که به هر 
فرد مشمول سهام عدالت یک میلیون تومان و به هر خانوار تا سقف 5میلیون تومان 
سهم اختصاص می یابد ولی پول معامله از محل سود سالانه شرکت های واگذار 

شده تسویه خواهد شد.
در صورتی که در پایان دوره تقسیط )دوره محاسبه اقساط سهام عدالت با لحاظ 
سال مالی شرکت های سرمایه پذیر، حداکثر ١٠ دوره مالی از یکم فروردین ١٣٨5 
تا پایان نیمه اول سال ١٣٩5 تعیین می شود(، بهای سهام مورد واگذاری به طور 
کامل تسویه نشده باشد، مشمولان می توانستند در مهلت مقرر نسبت به پرداخت 

بدهی و تسویه حساب سهام مورد خریداری اقدام کنند.
در هر صورت تنها به میزان مبلغ بدهی تسویه شده، سهام به مشمولان تعلق 
می گیرد. ضمناً به موجب مصوبات شورای عالی اجرای سیاست های کلی اصل 
44 قانون اساسی، سازمان خصوصی سازی مکلف شده است نسبت به تنظیم و 

ارائه صورتحساب تسویه اقساط به مشمولان، پس از پایان دوره اقساط اقدام کند.
بنا بر اعلام سازمان خصوصی سازی، همه محاسبات به ارزش مقطع واگذاری 
انجام یافته است، بنابراین طبیعتاً ارزش روز سهام واگذار شده بیشتر از ارزش مقطع 

واگذاری و تقریباً دو برابر این ارزش است.
از 4٩ میلیون نفر مشمول دریافت سود سهام عدالت 4٧ میلیون نفر در قید حیات 
هستند که حدود 4٠ میلیون نفر از آنها شماره شبای حساب بانکی خود را برای 
دریافت سود سهام عدالت در سال مالی ١٣٩5 در سامانه سهام عدالت وارد کرده 
اند و دولت قصد دارد تا پایان سال جاری نخستین مرحله سود سهام عدالت در این 

دولت را به حساب مشمولان واریز کند.
علی اشرف عبدالله  پوری حسینی رئیس سازمان خصوصی سازی می گوید این 
سازمان برای پرداخت سود سهام عدالت مربوط به سال مالی ١٣٩5 با فرد یا ارگان 
خاصی مذاکره نمی کند بلکه فقط پاره ای از مسائل اداری مانده است که پس از 

انجام ان ، سودها واریز می شود.
مسیر پرداخت سود به مشمولان در حال طی شدن است و در زمانش اطلاع رسانی 

خواهیم کرد. 
پوری حسینی گفت: تلاش می کنیم که سودها را زودتر پرداخت کنیم و از همه 
زمان قانونی  بابت پرداخت سود استفاده نکنیم. هدفمان این است که همان طور که 

خرد خرد پول ها را دریافت می کنیم آنها را به مشمولان پرداخت کنیم.

شنبه -هجدهم آذر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4441

بازار مسکن این روزها از تب و تاب نوسان نرخ طلا و ارز چندان تاثیر نگرفته است 
و به اعتقاد کارشناسان، به روند با ثبات خود تا پایان سال ادامه می دهد. 

برخی کارشناسان پیش بینی کرده بودند عواملی همچون ورود خانه اولی ها به 
بازار مسکن با تسهیلات ٨٠٠ میلیون ریالی )٨٠ میلیون تومانی(، کاهش تورم 
بخش مسکن نسبت به تورم عمومی در چند سال اخیر، افت نرخ سود بانکی و... 
به رشد قیمت در نیمه دوم سال منجر می شود اما با گذشت سه ماه از نیمه دوم 
سال، روند معاملات تغییر چندانی نکرده و قیمت ها متناسب با نرخ تورم و با اندکی 

افزایش همراه شده است.
در همین پیوند، رییس پیشین اتحادیه املاک در گفت وگو با ایرنا تاکید کرد با 
گذشت حدود سه ماه از نیمه دوم سال رونق اندکی در بازار مسکن وجود دارد و 

قیمت مسکن در سه ماه پایانی سال نیز متناسب با نرخ تورم خواهد بود.
»مصطفی قلی خسروی« افزود: نسبت به ماه های محرم و صفر معاملات 
مقداری خود را نشان داده است اما به معنای رشد قیمت مسکن در نیمه دوم سال 

نیست؛ زیرا هر سال به دلیل اعتقادات مردم، خرید و فروش مسکن در این ٢ماه با 
کاهش همراه می شود و بعد از آن، بهبود نسبی پیدا می کند.

قلی خسروی تاکید کرد بهبود نسبی وضع بازار تا پایان سال ادامه می یابد اما 
بیش از این مقدار شاهد رشد نخواهیم بود. وی ادامه داد: در این مدت با افزایش 
خرید و فروش مسکن زمینه برای رشد قیمت ها فراهم می شود، البته دولت قصد 
دارد تسهیلات بیشتری برای خریداران و سازندگان مسکن درنظر بگیرد تا شاهد 
رشد معاملات مسکن باشیم اما دولت به هیچ وجه متشنج شدن بازار و افزایش 

بیش از حد قیمت مسکن را خواستار نیست.
  عقبایی: تا پایان امسال رشد نامتعارف قیمت مسکن را نخواهیم 

داشت
 رییس کمیسیون تخصصی املاک کشور نیز با تایید تحولات نسبی بازار گفت: 

نرخ مسکن تا پایان سال با جهش قیمت همراه نخواهد شد.
»حسام عقبایی« افزود: قیمت خرید و فروش مسکن تا پایان آبان ١٠ درصد رشد 

کرد و تا پایان سال نیز همین رشد ادامه می یابد.
وی با اشاره به اینکه برخی عوامل نظیر افزایش قیمت تراکم، عوارض صدور پروانه 
ساختمانی و مصالح، قیمت مسکن در بازار و... افزایش پیدا نکرده است، افزود: رشد 

قیمت ها به مرور در حد کمتر از نرخ تورم ادامه می یابد.
عقبایی پیش تر نیز گفته بود؛ تا پایان سال در بخش مسکن شاهد اتفاق خاصی 

نخواهیم بود و قیمت ها افزایش نمی یابد.
 رشد هفت درصدی ارزش افزوده امسال بخش مسکن در مقایسه با 

پارسال
 مدیرکل تجهیز منابع وزارت راه و شهرسازی نیز در گفت و گویی گفت: امسال 
صدور پروانه ساختمان ١٠ درصد و ارزش افزوده بخش مسکن هفت درصد در 

مقایسه با پارسال افزایش یافته است.
»بهروز ملکی« افزود: با ساخت مسکن مهر و تزریق منابع نفتی به بخش مسکن 
در برخی سال ها تولید به شدت افزایش یافت؛ به طوری که از سال ١٣٨٩ تا 
١٣٩٢ برای ساخت ٧5٠ هزار دستگاه واحد مسکونی پروانه ساختمان صادر شد.
وی گفت: در طرح جامع مسکن برنامه بلندمدتی تا سال ١4٠5 دیده شده است.
ملکی تاکید کرد فقط با تزریق پول در یک بخش نمی توان کار مثبتی انجام داد 
و وظیفه دولت نهاد سازی در حوزه مسکن است؛ چنانچه سیاست های دولت در 

حوزه پولی تغییر کند بازار مسکن تاثیر خواهد پذیرفت.
وی اضافه کرد: محتمل ترین تغییر درباره رشد قیمت مسکن در هر فصل، 

افزایش قیمت به اندازه تورم در همان فصل است.
»حسین عبده تبریزی« مشاور وزیر راه و شهرسازی نیز معتقد است شواهدی 
همچون »کاهش نرخ رشد جمعیت« و »کاهش نرخ رشد مهاجرت به کلانشهرها« 
نشان می دهد به هیچ وجه دوره رونق پیش رو با هجوم تقاضا برای واحدهای 

مسکونی همراه نمی شود.
بررسی آمار معاملات مسکن در پایتخت نیز از رونق خفیف این بازار حکایت دارد. 
گرچه عواملی مانند تسهیلات خانه اولی ها، کاهش نرخ سود بانکی و... احتمال 
تحرک بازار در سه ماه پایانی سال را افزایش داده است اما در مجموع از آغاز امسال 
تا پایان آبان ماه، ١١٣ هزار و ٨٠٠ واحد مسکونی در شهر تهران معامله شد که در 

مقایسه با مدت مشابه پارسال، افزایش ٧.٧ درصدی را نشان می دهد. 
در این مدت، متوسط قیمت یک مترمربع بنای واحد مسکونی معامله شده از 
طریق بنگاه های معاملات ملکی در شهر تهران 4٦ میلیون و 5٠٠ هزار ریال بود 
که نسبت به مدت مشابه پارسال ٧.١ درصد )یعنی کمتر از نرخ تورم( افزایش 

یافت.

در گفت و گو با کارشناسان مطرح شد

ثبات بازار مسکن تا پایان سال 

مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی متوسط رشد 
اقتصادی کشور در سال ٩٦ را حدود ٣.٧ درصد و نرخ تورم 

سالیانه را ١١.٢ درصد پیش بینی کرد. 
این مرکز در گزارشی که در آستانه تقدیم لایحه بودجه 
١٣٩٧ کل کشور به مجلس شورای اسلامی منتشر شد، به 
ترسیم فضای اقتصادی کشور در سال جاری و پیش بینی 

خود برای سال آینده پرداخت.
متوسط رشد  نشان می دهد که  مرکز  این  برآوردهای 
اقتصادی کشور امسال در محدوده ٣.٧ درصد خواهد بود که 
این رقم به پیش بینی صندوق بین المللی پول از اقتصاد ایران 

در سال ٢٠١٧ میلادی نزدیک است.
صندوق بین المللی پول در تازه ترین گزارش خود موسوم 
به چشم انداز اقتصاد جهانی که مهرماه گذشته منتشر شد، 
تولید ناخالص داخلی ایران را در سال جاری میلادی 5.٣ 

درصد پیش بینی کرد.
به گزارش ایرنا، با توجه به اینکه بیشترین اثر رشد اقتصادی 
ایران در سال ٩5 به دلیل افزایش ظرفیت تولید نفت بود، 
تحلیلگران اقتصادی انتظار ندارند که صنعت نفت اثر چندانی 

بر رشد اقتصادی امسال داشته باشد.
سال گذشته به دلیل آثار اجرای برجام و رفع تحریم ها از 
اقتصاد ایران، تولیدناخالص داخلی با اتکا به افزایش تولید و 
صادرات نفت و فرآورده های نفتی کشورمان، جهش یافت و 
طبق آمار بانک مرکزی به رقم بی سابقه ١٢.5 درصد رسید؛ 

سهم نفت از این میزان رشد ٩.٨ درصد بوده است.
با این حال پیش بینی نرخ تورم دو رقمی برای سال جاری 
با پیش بینی و ارزیابی کارشناسان بانک مرکزی که انتظار 
دارند امسال نیز نرخ تورم تک رقمی در اقتصاد ایران تکرار 

شود، فاصله چند درصدی دارد.
از ابتدای امسال تاکنون نرخ تورم تنها در ماه های خرداد، 
تیر و مرداد به بالای ١٠ درصد رسید )تورم ١٠ درصدی در 
خرداد و مرداد و تورم ١٠.١ درصدی در تیرماه( اما بار دیگر 

روند نزولی به خود گرفت و از شهریورماه تک رقمی شد.
 سقف 325 هزار میلیارد تومانی بودجه دولت

  مرکز پژوهش های مجلس همچنین با بررسی وضعیت 
موجود دخل و خرج دولت در سال جاری، حداکثر منابع 
عمومی در دسترس دولت در سال آینده را ٣٢5 هزار میلیارد 
تومان برآورد کردند در حالی که اعتبارات هزینه ای اجتناب 
ناپذیر دولت در سال جاری ٢٨٠ هزار میلیارد تومان بوده 

است.
این ارقام حکایت از آن دارد که حداکثر منابع موجود برای 
تصمیم گیری های بودجه ای در سال ٩٧ حدود 45 هزار 

میلیارد تومان خواهد بود.
به عبارت دیگر حداکثر منابعی که می توان صرف تامین 

بار مالی تصمیم هایی از قبیل افزایش حقوق کارکنان دولت 
و بازنشستگان، بازپرداخت بدهی های دولت و اجرای طرح 
های عمرانی کرد، از محل این 45 هزار میلیارد تومان برآورد 
می شود. به باور کارشناسان اقتصادی مرکز پژوهش های 
مجلس در صورت کنترل نشدن هزینه های دولت در سال 
آینده، دولت باید منابع مورد نیاز را از طریق افزایش مالیات 
ها، افزایش قیمت حامل های انرژی، افزایش نرخ ارز و یا 
افزایش بدهی های دولت تامین کند که البته آثار تبعی آن 
مانند آثار تورمی و رکودی و اثر بر قدرت خرید مردم باید 
مدنظر قرار گیرد. به گزارش ایرنا، لایحه بودجه ١٣٩٧ کل 
کشور اکنون در دستور کار هیات دولت قرار دارد و طبق 
تفاهم انجام شده با مجلس شورای اسلامی قرار است ١٩ آذر 

ماه تقدیم مجلس شود.
  ورود شوک به بازار ارز بعید است 

مرکز پژوهش های مجلس در بخش دیگری از این گزارش 
به پیش بینی بازار ارز در سال آینده پرداخته است که بر 
اساس آن اکنون کشور با دو دغدغه اصلی درباره نرخ ارز 
روبرو است: جلوگیری از وقوع مجدد هر نوع جهش ارزی و 

یکسانسازی نرخ ارز.
مطالعات این مرکز نشان می دهد، اکنون نرخ ارز در بازار 
اختلاف چندانی با نرخ ارز تعادلی که با متغیرهای بنیادین 
اقتصاد ایران مانند حجم تجارت، ورود و خروج سرمایه و... 
متناسب است، ندارد. بنابراین می توان گفت در شرایط فعلی 
و در صورت ثبات شرایط اقتصادی و سیاسی بعید است تا 
انتهای سال شوکی به بازار ارز وارد شود که بتوان نام جهش 

را به آن اطلاق کرد. 
همچنین محاسبات انجام شده در زمینه یکسان سازی نرخ 
ارز نشان می دهد درصد واردات کالاهایی که ارز مبادله ای 
به آنها تعلق می گیرد نسبت به کل واردات کمتر از ٨ درصد 
است؛ از طرف دیگر شکاف نرخ ارز بازار و نرخ ارز مبادله ای 
در فصل دوم سال ١٣٩٢ )زمان راه اندازی ارز اتاق مبادله( 
بیش از ٣٧ درصد بوده، در این دوران این شکاف روند نسبتاً 
کاهشی را طی کرده و به ١٧ درصد در زمان جاری تقلیل 

یافته است.
بانک  نزد  کافی  ارزی  ذخایر  وجود  صورت  در  بنابراین 
مرکزی برای کنترل نوسانات ناشی از اتخاذ سیاست یکسان 
سازی نرخ ارز و همچنین کاهش تنش های موجود سیاسی، 
نباید حذف ارز مبادلاتی شوک قابل توجهی بر بازار وارد کند.
برنامه یکسان یکسان سازی نرخ ارز و بازگشت به سیستم 
ارز شناور، از برنامه اصلی دولت پس از اجرای برجام و رفع 
تحریم های پولی و بانکی بوده است و بانک مرکزی قصد دارد 
به مرور زمان و با کاهش شکاف میان ارز رسمی و بازار، آن 

را محقق کند.

مرکز پژوهش های مجلس: 

رشد اقتصادی ایران امسال به 3/7 درصد می رسد 

محمدحسین ادیب* 

معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: 
اثر اجرای طرح های اشتغال در مناطق روستایی و عشایری با 
رویکرد توسعه تعاونی ها بر اشتغال و اقتصاد کشور از ابتدای 

سال ٩٧ قابل رویت خواهد بود. 
»حمید کلانتری« با تشریح روند اجرایی شدن طرح »یکهزار 
باید  نخست  گام  در  داشت:  اظهار  تعاونی«  یکهزار  روستا، 
روستاهای مورد نظر برای اجرای طرح شناسایی می شدند که 
با کمک سازمان برنامه و بودجه ٢ هزار روستا شناسایی و در 

نهایت ٢٧٠ روستا انتخاب شد.
روستاها  این  در  کاری  عرصه  اینکه ١٢٠٠  بیان  با  وی 
منتخب  روستاهای  میان  از  گفت:  است،  شده  شناسایی 
١٣٠روستا می خواستند تعاونی های خود را توسعه دهند و 

١4٠ روستا نیز در صدد بودند تعاونی جدید ایجاد کنند.
کلانتری بیان داشت: در این طرح مقدمات بهره مندی 
تعاونی های روستایی را برای استفاده از اشتغال فراگیر روستا 
فراهم کردیم و این رویه ادامه می یابد.کلانتری معاون وزیر 
کار با تاکید بر اینکه تعاونی ها باید انسجام تشکیلاتی یافته 
و مجوزهای لازم را دریافت کنند، اظهار داشت: بانک مرکزی 
دستورالعمل های اجرایی را برای پرداخت تسهیلات ارزانقیمت 
به بانک های توسعه تعاون، رفاه، پست بانک و کشاورزی و نیز 
صندوق کارآفرینی امید ابلاغ کرده است و این تعاونی ها می 
توانند با استفاده از مصوبات کارگروه اشتغال در استان های 
خود برای دریافت تسهیلات اقدام کنند.معاون امور تعاون 
وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی گفت: تسهیلات آماده است و 
مشکلی در زمینه تامین منابع آن وجود ندارد.وی میزان اعتبار 

برای اشتغال فراگیر را ٢٠٠ هزار میلیارد ریال اعلام کرد که ٢ 
درصد نرخ سود تسهیلات آن مشمول یارانه دولت است.

کلانتری همچنین منابع مورد نظر برای پرداخت تسهیلات 
اشتغالزایی روستایی و شهرهای زیر ١٠ هزار نفت جمعیت را 

١٢٠ هزار میلیارد ریال اعلام کرد.
وی گفت: اکنون میانه ماه نهم سال هستیم و حدود سه ماه و 
نیم تا پایان سال باقیمانده که اگر زمینه ها در مناطق روستایی 

فراهم شده باشد، منابع مالی آن فراهم است.
کلانتری معتقد است، در مدت باقیمانده از سال جاری می 
توان 4٠ هزار میلیارد ریال برای تاسیس تعاونی های مورد نظر 
در مناطق روستایی و شهرهایی با جمعیت کمت ر از ١٠ هزار 

نفر تخصیص داد.
وی درباره ویژگی های تسهیلات اشتغالزایی در روستاها 

اظهار داشت: این تسهیلات پس از پرداخت حداکثر ٢ سال 
دوره تنفس دارد و بعد از ٦ سال باید به طور کامل بازگردانده 
شود. معاون وزیر کار اظهار داشت: هرچند حدود ٩ سال زمان 
می برد تا تسهیلات گیرنده وام اشتغالزایی را بازپرداخت کند 
اما می توان آثار آن را بر شاخص های اشتغال در بهار سال 

آینده مشاهده کرد.
وی همچنین در خصوص تعاونی های زنان گفت: تحولات 
اجتماعی سبب شده که زنان حضور بیشتری در بازار کار کشور 
بیابند و تعاونی ها فرصت خوبی است که بتواند زمینه اشتغال 

زنان را افزایش دهد.
وی با ارائه ایده تحت عنوان »اقتصاد تعاون راه سوم« گفت: 
جامعه باید با این ظرفیت ها بیشتر آشنا شود تا بتوانیم به سوی 

اشتغال و رفع فقر گام برداریم.

معاون وزیر کار: 

اثر توسعه اشتغال روستایی بر اقتصاد از آغاز سال 97 قابل مشاهده است 

مدیرعامل بانک پارسیان با ارائه توضیحاتی درباره روند پرداخت وجوه سپرده گذاران 
تعاونی منحله ثامن الحجج جزئیاتی تازه از جریان تعیین تکلیف آنها اعلام کرد.

همزمان با ١٦ آذرماه تعیین وضعیت مانده وجوه سپرده گذاران تا سقف ٢٠٠ 
میلیون تومان تعاونی ثامن الحجج در بانک پارسیان آغاز شده است. بعد از آنکه در 
سال ١٣٩4 تعاونی ثامن الحجج که یکی از بزرگترین تعاونی های بازار غیرمتشکل 
پولی بود، از هم پاشید بانک مرکزی تصمیم گرفت تا انجام تعهدات آن را از کانال 

بانک پارسیان پیگیری کند.
بر این اساس از بهمن ماه همان سال پرداخت وجوه سپرده گذاران به طور مرحله ای 
و با ارقام پایین آغاز و تا ٣5 میلیون تومان پیش رفت، ولی در مهرماه سال ١٣٩5 
تصمیم به تعیین تکلیف سپرده های کلان و تا سقف ١٠٠، ٢٠٠ و ٣٠٠ میلیون 
تومان گرفته شد، اما با این تفاوت که در این مرحله ها سپره گذاران طی دوره زمانی 
با مراجعه به شعب تا سقف ٣5 میلیون تومان دریافت کرده و طی تعهد کتبی اعلام 
می کردند که تا مهلت ١4 و ١٧ ماهه ای که تعیین شده بود، درخواست دریافت مانده 
وجوه نداشته باشند. بر این اساس با توجه به مدت زمانی که سپری شد، از تیرماه 
امسال بانک پارسیان پرداخت مانده وجوه سپرده گذاران تا سقف ١٠٠ میلیون تومان 
را بر اساس ابلاغیه بانک مرکزی آغاز کرد. بعد از این مدت از امروز نیز پرداخت مانده 
سپرده های تا سقف ١٠٠ میلیون تومان را بر اساس تعهد قبلی در دستور کار قرار 

داده است.
55٠٠ نفر سپرده بالای ٣٠٠ میلیون دارند

اما در رابطه با پرداخت های فعلی و آنچه که برای ارقام تا ٣٠٠ میلیون و بالاتر پیش 
روی بانک پارسیان قرار دارد، کوروش پرویزیان مدیرعامل این بانک توضیحاتی به 

ایسنا ارائه کرده است.
بنا بر گفته پرویزیان با برنامه ریزی هایی که از پیش انجام شده بود و برگه های 

تعهدی که سپرده گذاران به بانک  پارسیان ارائه کردند، اکنون طبق برنامه ریزی انجام 
شده، موعد پرداخت وجوه تا ٢٠٠ میلیون تومان رسیده که آن را انجام خواهند داد. 
وی ابراز امیدواری کرد که با هماهنگی بانک مرکزی بتوان هر چه سریع تر برای 

پرداخت  سهم های بالاتر که در مقابل آن متعهد هستند نیز ورود کرد.
پرویزیان با اشاره به اینکه سپرده های بیش از ٣٠٠ میلیون تومان از نظر تعدادی 
قابل توجه نیستند گفت که اما مبلغ قابل توجهی را در برمی گیرد که امیدواریم بتوان 
با تمهیداتی که هیات تصفیه انجام می دهد در مورد آنها نیز تصمیم گیری شود این 
در حالی است که تعداد سپرده گذاران بالای ٣٠٠ میلیون تومان ثامن الحجج به حدود 

55٠٠ نفر می رسد.
اما مدیرعامل بانک پارسیان در مورد نحوه پرداخت ها گفت که تاکنون سپرده گذاران 
ثامن الحجج می توانستند تا سقف ٣5 میلیون تومان را دریافت کنند، اما هنگامی که 
نوبت به سپرده گذاران تا ٣٠٠ میلیون برسد آنگاه سپرده گذاران بالای این رقم نیز 

می توانند حداکثر تا ٣٠٠ میلیون دریافت کنند.
پرویزیان در رابطه با تامین مالی برای پرداخت سپرده ها نیز عنوان کرد: تاکنون هیچ 
سپرده ای از ثامن الحجج به بانک پارسیان منتقل نشده است ما فقط یکسری اسامی 
در اختیار داریم که در مقابل آن مبلغ طلب آنها نوشته شده و بانک پارسیان بر اساس 
آن عمل می کند. به گفته وی پرداختی ها با توجه به منابعی که بانک مرکزی در قالب 

خط اعتباری تامین می کند، پرداخت خواهد شد.
پرویزیان این را هم گفت که تغییراتی در هیات تصفیه ثامن الحجج رخ داده که 

شرایط مناسبتری را ایجاد کرده است.
تعهدی  مبالغ  پرداخت  به  ورود  از  قبل  تا  مرکزی  بانک  قبلی  اعلام های  بنابر 
سپرده گذاران ثامن الحجج حدود ٢5٠٠ میلیارد تومان خط اعتباری پرداخت کرده 

بود.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: برخی بانک ها از دستورالعمل بانک مرکزی 
برای کاهش نرخ سودهای بانکی تمرد می کنند. 

احمد انارکی با انتقاد از برخی بانک ها به دلیل تمکین نکردن به قانون برای کاهش 
نرخ سودهای بانکی، گفت: بانک مرکزی و شورای پول و اعتبار آیین نامه ای مبنی بر 
کاهش نرخ سودهای بانکی تا سقف ١5 درصد تصویب کرده اند، اما متأسفانه برخی 

بانک ها از این قانون تمرد می کنند و آن را اجرا نمی کنند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی افزود: برخی بانک ها با تأسیس 
صندوق ها و شرکت های صوری اقدام به پرداخت سودهای بیش از ١5 درصد تعیین 
شده به سپرده گذاران می کنند که گاهی این رقم به ٢٣ یا ٢4 درصد هم می رسد 

که خلاف قانون است.
نظام بانکی به هیچ وجه در خدمت تولید نیست

نماینده مردم رفسنجان و انار در مجلس یکی از آسیب های کاهش ندادن نرخ سود 
توسط برخی بانک ها را افزایش نرخ تورم و نیز پرداخت سودهای کاذب دانست و 
اظهار داشت: بانک مرکزی باید بر بانک ها و مؤسسات اعتباری بیشتر نظارت کند تا 

شاهد مشکلاتی که امروز برای برخی مؤسسات اعتباری ایجاد شده، نباشیم.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی،  تأکید کرد: پرداخت نرخ های 
غیر متعارف و خارج از قانون برای سودهای بانکی موجب هرج و مرج و بی ثباتی در 
نظام بانکی شده و نه تنها به رونق بازار سرمایه کمک نمی کند، بلکه موجب رکود در 

بازار تولید و سرمایه نیز می شود.
انارکی،   به مشکلات بانکی در زمینه اقتصاد اشاره و خاطرنشان کرد: از جمله 
مشکلات وضعیت نظام بانکی این است که به هیچ وجه در خدمت تولید نیست، 
آن  برای  چاره ای  باید  که  است  دولت  گسترده  بدهی های  دیگر  مشکل  البته 

اندیشیده شود.

مدیرعامل بانک پارسیان اعلام کرد

جزئیاتی از پرداخت سپرده های "ثامن الحجج"
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس عنوان کرد؛

تمرد برخی بانک ها از کاهش نرخ سود 
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فرصت های جام جهانی  برای ایران

جام جهانی فوتبال به عنوان دومین رویداد بزرگ بین المللی ورزشی پس از المپیک، 
آوردگاهی است که فرصت هایی فراتر از یک جام ورزشی پیش روی ما قرار می دهد. 
ما باید به این نکته توجه کنیم که نگاه صرفا ورزشی به این رویداد سبب از دست 
دادن فرصت ها و غفلت از دیگر جنبه های آن نشود. شاید بتوان گفت برگزاری دو جام 
جهانی ٢٠١٨ و ٢٠٢٢ در روسیه و قطر که هر دو از همسایگان ما هستند فرصتی 
است که طی آن کشورهای منطقه می توانند در جریان آن قابلیت ها و بسترهای 
صنعت ورزش را برای تحرک بخشی به گردشگری و اقتصاد و فناوری و حتی امنیت، 
هم گرایی و توسعه خود مورد لحاظ قرار دهند. ما می توانیم از جوانب و جنبه های زیر 

نگاه متفاوتی به جام جهانی روسیه و قطر داشته باشیم. 
دیپلماسی ورزشی

حضور ما در جام جهانی و برگزاری جام جهانی در منطقه ما زمینه خوبی برای حضور 
فعالانه ایران در روند جهانی شدن در جهت معرفی هنجارها، آموزه ها و ارزش های 
ایرانی و اسلامی است. برگزاری دو جام جهانی پی در پی در همسایگی ما زمینه را 
برای توجه به تجربیات روسیه و قطر و انتقال دانش فنی و ساختمانی و مدیریتی 
جهت میزبانی رویدادهای بزرگ فراهم می کند. منطقه ما در جهت توسعه اقتصادی 
و اجتماعی نیاز به هم گرایی دولت ها و ملت ها دارد. برگزاری رویدادی به بزرگی جام 
جهانی اقتضا می کند کشورهای میزبان یک مدل همکاری جمعی منطقه ای را برای 
امنیت مسابقات و برگزاری بهینه آن در نظر بگیرند. فعال شدن دیپلماسی ورزشی 
می تواند دولت های میزبان و دولت های منطقه را حول محور ورزش و فوتبال برای 
نمایش سطح بالاتر توسعه یافتگی و امنیت گرد هم آورد و به سرمایه گذاران بین 
المللی نشان بدهد که امنیت و زمینه برای سرمایه گذاری در این منطقه فراهم است.

اقتصاد ورزشی
جام جهانی فوتبال و قرار گرفتن ورزش در صدر اخبار و توجه مردم، مدیران و 
فعالان اقتصادی کمک می کند به فراهم شدن زمینه اجتماعی و فضای عمومی برای 
طرح بیشتر مباحث مرتبط با واگذاری پروژه ها و اماکن و باشگاه های ورزشی دولتی به 
بخش خصوصی و توجه به مقوله کارآفرینی ورزشی به ویژه با توجه به این که گفته 
می شود حدود ٦٠ هزار فارغ التحصیل در رشته های مختلف ورزشی داریم. برگزاری 
مسابقات جام جهانی، ویترین نمایش حامیان مالی و چگونگی و میزان نقش آنها 
در این رویداد است. بنابراین قرار گرفتن جام جهانی در کانون توجه مردم و فعالان 
اقتصادی، رونق گرفتن و قوت یافتن بحث اسپانسر ورزشی و مدل های صحیح و 

خلاقانه آن را فراهم خواهد کرد.
اجتماعی

مجموعه ای از مبادلات فرهنگی و آموزشی با آموزه هایی که از رفتار بازیکنان و 
مربیان و هنجارهای حاکم بر برگزاری مسابقات به نمایش در می آید اتفاق خواهد 
افتاد. جام جهانی فوتبال فرصتی است برای تقویت انسجام ملی از این دیدگاه که 
مردممان در تماشای مسابقات تیم ملی بر محور هویت ملی و ارزش های ایرانی 
اجتماع می کنند و تیم ملی فوتبال در حقیقت بخشی از داشته ها و سرمایه های 
اجتماعی و ورزشی همه ایرانیان در یک رویداد بزرگ جهانی در کانون توجه همه 
اقشار و گروه ها قرار می گیرد. هیجان و شور و شوقی که در جریان تماشای مسابقات 
تیم ملی برای ملت ایجاد می شود می تواند دست مایه نشاط و شادی مردم و افزایش 

بهره وری ملی قرار گیرد.
جام جهانی فوتبال برای به نمایش درآوردن جنبه های مثبت و خوب اخلاق ورزشی 
و اجتماعی از این فرصت به درستی بهره بگیریم. به ارتقا رفتارهای اجتماعی خود 
در قبال نقش آفرینان جام جهانی توجه داشته باشیم. به نقش آنان و به صفحات 
اجتماعی آنان احترام بگذاریم. قرار گرفتن مسابقات جام جهانی در کانون توجه مردم 
و به ویژه جوانان می تواند به کاهش میزان  آسیب های اجتماعی و کاهش جرایم در 

دوره برگزاری جام جهانی منتهی شود.
فنی و ورزشی

از دیدگاه فنی و ورزشی می تواند امکان انتقال بازیکنان ما به لیگ ها و باشگاه های 
بزرگ را فراهم نماید و به بازیکنان ما به ویژه آنهایی که جوان تر هستند یک فرصت 
بازاریابی جهانی اعطا کند و با توجه به حضور داوران ایرانی در این رویداد جهانی، 
فرصتی برای معرفی یک چهره قابل احترام از فوتبال ایران فراهم آورد. حضور و 
مسابقات ما در جام جهانی فوتبال امکان یک ارزیابی عینی و واقعی از توانمندی 
مدیریتی و فنی کشور در زمینه ورزش مبتنی بر نتایج و عملکرد تیم ملی در جام 
جهانی به ما خواهد داد. این یک فرصت عینی و مطالعاتی برای ارزیابی مدیریت 
ورزشی ایران تلقی می شود. برگزاری جام جهانی قطر در نزدیکی ما و شرایط مشابه 
محیطی و آب و هوایی ما با قطر و امکانات و بسترهای ایران در هنر و صنایع دستی 
و حمل و نقل و ... می تواند یک فرصت برای توجه به مقوله گردشگری ورزشی در 

صنعت ورزش ایران و کسب درآمد از محل آن تلقی شود.
 مدیرعامل پیشین باشگاه راه آهن

طبق ادعای نشریه 4-4-٢

 کی روش سرمربی مالزی می شود!؟ 
نشریه 4-4-٢ مدعی است مقامات فوتبال مالزی به دنبال راهی برای مذاکره و عقد 
قرارداد با کارلوس کی روش هستند و تنش های اخیر بین او و فدراسیون فوتبال را بهترین 
فرصت برای این مهم می دانند.  به گزارش فارس، با توجه به اخباری که درباره نلو وینگادا 
منتشر شده، اتحادیه فوتبال مالزی  )FAM( در تلاش است تا سرمربی جدیدی برای تیم 
ملی فوتبال این کشور پیدا کند. این البته چندان عجیب نیست و بحث بر سر قرارداد با 
یک مربی بزرگ و نامی است. 4-4-٢ با توجه به استدلال و مدارک عنوان شده از سوی 
مقامات فوتبال مالزی بر این باور است که حداقل 5 نامزد تا کنون با اتحادیه فوتبال مالزی 
در تماس بوده اند و شاید یکی از این گزینه ها کارلوس کی روش باشد. درست است که 
گزینه وینگادا جواب نداده اما رییس قدیمی او چطور؟ به هر حال کی روش کسی است 
که با او در جام جهانی زیر ٢٠ سال ١٩٨٩ و ١٩٩١ کار کرده و وینگادا افتخار دستیاری او 
را داشته است. وینگادا نیز البته با فوتبال ایران غریبه نیست. کی روش که از سال ٢٠١١ با 
فوتبال ایران همکاری داشته اکنون در شرایط سختی به سر می برد، شرایط سخت او برای 
ادامه کار با فوتبال ایران، مقامات فدراسیون فوتبال این کشور را نیز تحت فشار قرار داده 
و به نظر می رسد شایعه مربوط به اختلاف بین کی روش و فوتبالی ها چندان هم کذب و 
بی پایه نیست. ویدئویی که کی روش منتشر کرد و در آن مقامات فوتبال ایران را تهدید 

به افشاگری کرد در تحریک سایر مشتریان برای عقد قرارداد با او بی تاثیر نبوده است.

تمامیت خواهی سعودی ها پایان ندارد؛

فشار عربستان برای لغو مصوبه کنفدراسیون 
فوتبال آسیا

 فدراسیون فوتبال عربستان برای لغو مصوبه کنفدراسیون فوتبال آسیا در ارتباط با بازی 
در کشور بی طرف، دادخواستی را ارسال کرده است.  به گزارش  مهر، تمامیت خواهی 
فدراسیون فوتبال عربستان برای بازی با تیم های ایرانی و قطری در لیگ قهرمانان آسیا 
در زمین بی طرف پایان ندارد. در حالی که کنفدراسیون فوتبال آسیا روز گذشته اعلام 
کرد بازی  تیم های ایرانی و عربستانی در لیگ قهرمانان آسیا در زمین بی طرف برگزار 
می شود، عربستانی ها دست به کار شده اند تا دیدار با تیم های قطری را هم به سرنوشت 
ایران دچار کنند. مشکلات سیاسی بین کشور قطر و عربستان، این امید را در سعودی ها 
ایجاد کرده بود که بتوانند با فشار بر کنفدراسیون فوتبال آسیا، دیدار تیم هایشان را 
همانند بازی با نمایندگان ایران، به کشور بی طرف بکشانند ولی دبیرکل AFC روز 
گذشته از لغو بازی در کشور بی طرف به جز بازی ایرانی ها و عربستانی ها خبر داده بود. 
سخنگوی فدراسیون فوتبال عربستان روز گذشته از تنظیم دادخواستی برای تجدیدنظر 
رأی AFC برای برگزاری بازی در کشور بی طرف خبر داد و گفت: خواستار آن هستیم 
که بازی با تیم های قطری هم در کشور بی طرف برگزار شود. به گزارش مهر، قرعه کشی 
لیگ قهرمانان آسیا روز گذشته برگزار شد که طی آن، تیم فوتبال استقلال ایران با 
تیم های الهلال عربستان، الریان قطر و برنده دیدار العین و المالکی بحرین هم گروه شد. 
همچنین تراکتورسازی تبریز در کنار الأهلی عربستان و الجزیره امارات، برنده بازی الغرافه 

قطر با پاختاکور ازبکستان قرار گرفت.

با تلاش وزارت ورزش و سازمان میراث فرهنگی؛

چوگان بنام ایران ثبت جهانی شد 
با تلاش های موثر و فراوان وزارت ورزش و جوانان و سازمان میراث فرهنگی صنایع 

دستی و گردشگری چوگان بنام ایران ثبت جهانی شد.
به گزارش پایگاه خبری وزارت ورزش   جوانان؛ بعد از سه سال تلاش گسترده و 
رایزنی های بین المللی و همکاری نزدیک وزارت ورزش و جوانان و سازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری در دوازدهمین اجلاس کمیته بین الدول 
کنوانسیون حفاظت از میراث ناملموس یونسکو در کره جنوبی رشته چوگان با اکثریت 
آرا بنام جمهوری اسلامی ایران ثبت جهانی شد. این پرونده پس از ٢٠ ماه بررسی 
و همچنین بر اساس 5 معیار ثبت جهانی در اجلاس کره، مورد تصویب نهایی قرار 

گرفت.

 شنبه -هجدهم آذر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4441

 اینفانتینو به صراحت گفت که راه سیاست از فوتبال جداست

تاج: حق کاملًا با ماست و اظهارات دبیرکل AFC برای مان سند نیست

رئیس فدراسیون فوتبال می گوید که صحبت های دبیرکل کنفدراسیون فوتبال 
آسیا در خصوص میزبانی تیم های ایرانی از عربستانی سند نیست.

بعد از صحبت های ویندزور جان، دبیرکل کنفدراسیون فوتبال آسیا درباره 
ابقای تبصره بازی در زمین بی طرف، بسیاری از رسانه ها پرسش های عمومی 
فوتبالدوستان ایرانی را مطرح کردند. درباره همه این مسائل و پرسش های مطرح 

شده، مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال پاسخ داده است:

* بعد از جلسه کمیته اجرایی، آقای کفاشیان گفتند رأی به سود ما 
بوده، اما حالا صحبت دبیرکل چیز دیگری است؟

و کمیته  اجرایی  در مصوبه کمیته  کاملًا درست می گوید.  کفاشیان  آقای 
مسابقات هیچ استثنایی وجود نداشت. اگر قرار بود روال سابق باشد و درباره ما 
تصمیم گیری نشود، برای چه مانند کشورهای قطر، امارات و عربستان به ما وقت 
صحبت دادند و زمان رأی گیری، نمایندگان ما را هم مانند این سه کشور از سالن 

خارج کردند؟ حقیقت جلسه کمیته مسابقات در ژاپن و جلسه هیئت رئیسه در 
تایلند مثل روز روشن است. در جلسه کمیته اجرایی حتی آقای اینفانتینو به 

صراحت اعلام کرد، راه سیاست از فوتبال جداست.
* نقشه راه شما چیست؟

اظهارنظر آقای دبیرکل برای ما سند نیست. سند ما، اتفاقات قانونی کمیته 
مسابقات و کمیته اجرایی است. اگر ابلاغیه همین چیزی باشد که آقای دبیرکل 
گفت، ابتدا استنباط تمام اعضای کمیته مسابقات و کمیته اجرایی را می خواهیم 

و سپس با مدیران AFC مذاکره می کنیم، چون حق کاملًا با ماست.
* و اگر به نتیجه نرسیدید، از مسابقات کنار می کشید؟

خیر. ما از ابتدا روی ریل قانون حرکت کردیم و از این به بعد هم ماجرا را از 
کانال قانونی دنبال می کنیم. برای آنکه حق مان را بگیریم هم فیفا را داریم و هم 

CAS را.
 * پس تا ابلاغ تصمیمی نمی گیرید؟

خیر. جلسه فردا با نمایندگان ایران هم برای هماهنگی است، نه اتخاذ تصمیم. 
از رسانه های محترم هم می خواهم در کنار ما باشند، چون این موضوع، یک پروژه 
بزرگ ملی است و ما باید کنار هم باشیم نه رودرروی هم. رسانه ها به ما اعتماد 
داشته باشند. آنچه ما درباره رأی گیری کمیته مسابقات گفتیم عین واقعیت و 
تمام چیزی بود که اتفاق افتاده بود. این بافته ذهن کسی نبود که الان از بیان 
آن واهمه داشته باشیم. بعد از رأی گیری ژاپن همه اعضای کمیته مسابقات به ما 

تبریک گفتند و این مصوبه را به نفع فوتبال کل قاره دانستند.
حالا اگر تصمیم این است که تحت فشار عربستان این حق ما نادیده گرفته 
شود، راه هایی هست که از طریق آن به حق مان برسیم. الان فقط بحث دو میزبانی 
از دو تیم عربستانی نیست. بحث عدالت است. ما می خواهیم عین مصوبه کمیته 
مسابقات و کمیته اجرایی پیاده شود. من باز هم از رسانه ها می خواهم که کنار ما 
باشند تا این پروژه ملی را پیش ببریم. از ابتدای این راه همه نهادها از وزارت امور 
خارجه تا نهادهای دیگر کنار ما بودند و حالا هم همه باید کنار هم باشیم. من 
حرفم را تکرار می کنم. اگر رأی به ضررمان بود ما در همان ژاپن می گفتیم روال 
سابق است، اما وقتی رویه تغییر کرد و رأی به سود ما بود باید کنار هم باشیم و 

حق مان را بگیریم.

سرپرست باشگاه پرسپولیس گفت: با فدراسیون فوتبال رایزنی خواهیم کرد تا نه 
باشگاه دچار افت شود و نه اینکه تیم ملی ضرر کند و بتواند همچنان افتخارآفرینی 

کند.
حمیدرضا گرشاسبی در حاشیه تمرین امروز تیمش در جمع خبرنگاران گفت: ما 
در سیستم و چارت سازمانی باشگاه، در جایی قرار داریم که اگر خودم هم نیستم 
کار باشگاه باید انجام شود. افرادی باید باشند که بتوانند این کارها را پیش ببرند و 
به همین دلیل آقای عرب را به باشگاه آوردیم تا در صورت نبود بنده، بتواند کارهای 

باشگاه را انجام بدهد.
وی افزود: عرب از افراد باتجربه و قدیمی وزارت ورزش است و می تواند در کارهای 

اجرایی باشگاه پرسپولیس به ما کمک زیادی کند.
سرپرست باشگاه پرسپولیس در پاسخ به این سؤال که »آیا این باشگاه حاضر است 
با خواسته کارلوس کی روش مبنی بر حضور ملی پوشان تیم ها بعد از انجام هر هفته 
از بازی های لیگ در اردوی تیم ملی موافقت کند؟«، عنوان کرد: به هر صورت هدف 
اصلی ما کمک به تیم ملی است در مورد موضوعی که شما مطرح می کنید هنوز ابلاغ 
رسمی به باشگاه پرسپولیس نشده است. اگر این اتفاق رخ دهد با برانکو تشکیل جلسه 
داده و نظر او را می شنویم. پس از تصمیم گیری با فدراسیون فوتبال رایزنی خواهیم 
کرد تا نه باشگاه دچار افُت شود و نه اینکه تیم ملی ضرر کرده و بتواند همچنان 

افتخارآفرینی کند. وی درباره زمان دقیق تمدید قرارداد برانکو ایوانکوویچ نیز یادآور 
شد: در این مورد مشکلی وجود ندارد و ما روز یکشنبه جلسه نهایی را با برانکو برگزار 

خواهیم کرد. او علاقمند است به کارش در پرسپولیس ادامه دهد.
باشگاه  به  لیست خریدی  برانکو  آیا  که  پرسش  این  به  واکنش  در  گرشاسبی 
پرسپولیس ارائه داده و گویا امیدوار است که محرومیت این باشگاه از دو پنجره 
نقل وانتقالات لغو شود، گفت: ما برای لغو محرومیت مان وکیل سوئیسی استخدام 
کرده ایم و امیدواریم دادگاه CAS ظرف سه چهار روز آینده به نفع مان رأی دهد. در 
کنار این موضوع در تلاشیم به صورت رفاقتی مشکل مان را با باشگاه ریزه اسپورت حل 
کنیم. هدف مان این است که ان شاءالله این فصل فینالیست لیگ قهرمانان آسیا شویم 

و در آن صورت اگر برانکو نیازی ببیند تیم را تقویت خواهیم کرد.
وی در پایان در ارتباط با اعلام دبیرکل کنفدراسیون آسیا مبنی بر اینکه تیم های 
عربستانی و ایرانی در زمین بیطرف به مصاف هم خواهند رفت گفت: هیئت رئیسه 
اجرایی کنفدراسیون آسیا نظر دیگری در این مورد داشت، اما به یکباره دبیر کل 
کنفدراسیون آسیا اعلام کرد بازی تیم های ایرانی با عربستانی باید در زمین بی طرف 
برگزار شود. با توجه به همین مسئله فردا جلسه اضطراری بین مسئولان فدراسیون، 
مدیرعاملان چهار باشگاهی که قرار است در لیگ قهرمانان حضور داشته باشند و 

مسئولان ذیربط برگزار شده و تصمیم گیری شود.

 امیدواریم دادگاه CAS ظرف چند روز آینده به نفع مان رأی دهد

گرشاسبی:  برانکو علاقمند به ادامه همکاری است

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال، گفت: در بازی دیروز به جای 
اینکه بگوییم استقلال خوب بازی کرد باید بگوییم خوب گل زد. 
هادی طباطبایی در مورد پیروزی ٣ بر صفر استقلال مقابل 
سپاهان گفت:  در بازی دیروز به جای اینکه بگوییم استقلال 
خوب بازی کرد باید بگوییم خوب گل زد یک بخش از این 
گل ها را مدیون اشتباهات سپاهان بودیم البته نباید ارزش های 
استقلال را نادیده بگیریم. در نیمه دوم یک بازی بی روح را 
مشاهده کردیم در شرایطی که استقلال راحت می توانست به 
روند خوب خود ادامه دهند یازده نفر بازیکن استقلال در پشت 

توپ و در حال دفاع بود.
وی افزود: شاید باید به این نوع بازی عادت کنیم. شفر در 
مصاحبه اش گفته بود استقلال ١١ نفره خوب دفاع می کند او 
باید بداند استقلال تیم کوچکی نیست ما تیمی بودیم که ١١ 

نفره خوب حمله می کردیم الان استقلال در فاز حمله دچار 
مشکل است. ما امروز پیروزی خوبی به دست آوردیم اما این 
ملاک ما نیست. در این هفته ها با تیم هایی بازی کردیم که 
خیلی نمی توانند عیار ما را مشخص کنند. سپاهان پتانسیل 
بالایی دارد ولی از لحاظ روحی، فنی و تاکتیکی دچار مشکل 
بازی  برای خودشان  امروز  تیم  این  بازیکنان  از  برخی  است 
می کردند. پیشکسوت استقلال در پاسخ به این سؤال که آیا او 
معتقد است که نباید با یک پیروزی پرگل خیال کرد مشکلات 
برطرف شده است، گفت: استقلال در بحث دفاعی خوب شده 
اما هنوز فشار چندانی را متحمل نشده است سپاهانی که امروز 
با استقلال بازی کرد مشکلات زیادی داشت. به هر حال باید 

منتظر دیدارهای آینده باقی ماند. 
وی در مورد هم گروهی استقلال در لیگ قهرمانان با تیم های 
الهلال عربستان، الریان قطر و تیمی که در پلی آف مشخص 
خواهد شد، اظهار داشت: فکر می کنم بیشترین سختی کار در 
مورد خود استقلال است. استقلال باید خودش را درست کند 
و ضعف اصلی آنجا است. ما ابتدا باید مشکلاتی که خودمان 
داریم را حل کنیم و بعد به حریفان بپردازیم. طباطبایی در 
مورد اینکه مشکل استقلال چیست، عنوان داشت: استقلال 
در ساختار حمله مشکل دارد این نوع بازی استقلال نیازمند 
ویژگی خاصی است که الان در تیم نمی بینم. وی در مورد اینکه 
منظورش چه ویژگی است، گفت: استقلال ویژگی سرعت ندارد 
سرعت استقلال بسیار پایین است. طباطبایی در مورد اینکه آیا 
استقلال باید به فکر مهاجمان جدیدی باشد، گفت: استقلال 
دچار تغییر و تحولات می شود بدون شک یک عده  از بازیکنان 
مورد توجه شفر نیستند برخی از بازیکنان می روند و عده ای 
جدید جذب می شوند باید دید در خط حمله چه جابجایی 
صورت می گیرد. وی در پایان گفت: باید به استقلال فرصت داد. 
شفر دائم می گوید تیمش از لحاظ بدنی و تاکتیکی مشکل دارد 
اما او زمان کمی هدایت استقلال را برعهده نداشته است حداقل 
باید مشکل بدنی تیم حل می شد و کم کم از لحاظ تاکتیکی به 
هدف اولیه می رسید به هر حال صبر می کنیم تا ببینیم وضعیت 

استقلال به چه شکلی رقم خواهد خورد.

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال، گفت: واقعاً در تیم مشکل 
مهاجم وجود دارد. شما می بینید، در هر بازی چند موقعیت 
به دست می آید؟ در برخی اوقات هم بازی گره می خورد و 

بازیکنان باید با عملکردشان به اصطلاح بازی را در بیاورند. 
مهدی پاشازاده در مورد هم گروهی استقلال با تیم های 
الریان و یک تیم که در پلی آف مشخص خواهد  الهلال، 
شد، عنوان کرد: همه بازی ها سخت است. اینکه در مرحله 
مقدماتی با این تیم ها روبه رو شوید سخت تر است. امیدواریم 
استقلال در نیم فصل خط حمله خود را ترمیم کند هرچند 
که در دفاع هم نیاز به جذب بازیکنان خوب دارد تا با همه قوا 

به جنگ رقیبان برود.
وی در مورد اینکه سجاد شهباززاده از لیست ١٨ نفره با 
سپاهان هم خط خورد، گفت: واقعاً در تیم مشکل مهاجم 
وجود دارد. شما می بینید، در هر بازی چند موقعیت به دست 
می آید؟ در برخی اوقات هم بازی گره می خورد و بازیکنان 
باید با عملکردشان به اصطلاح بازی را در بیاورند. باید به نظر 

سرمربی و کادر فنی احترام گذاشت.
سرمربی نساجی مازندران در رابطه با شرایط تیمش، عنوان 
کرد:  ما امتیازاتی را از دست دادیم ولی هنوز بازی های زیادی 
تا پایان  فصل باقی مانده ما هم مثل استقلال احتیاج به 
گلزن داریم. این در شرایطی است که استقلال مهاجم دارد 
ولی ما از وقتی مهاجمان مان مصدوم شدند کارمان بسیار 
سخت شده است. در حال جذب بازیکنان خوبی هستیم و 
حتماً نیم فصل دوم شرایط بسیار خوبی نسبت به نیم فصل 

اول خواهیم داشت.
پاشازاده در مورد اینکه گفته می شود چند بازیکن این 
تیم  از لیست خارج می شود و آیا لیست خروجی دارند، بیان 
داشت: هنوز نه، چرا که یک بازی باقی مانده است ما ٣-4 
جای خالی داریم و احتیاج به اینکه حتما  خارج شود نداریم 
چهار جای خالی داریم و شاید یکی دو بازیکن ما را ترک 
کنند البته با کمبود بازیکن هم روبه رو شدیم از اول فصل 

بی جهت تمام لیست را پر نکردیم. تعدادی از بازیکنان هم 
مصدوم شدند و می توانیم از لحاظ پزشکی چند بازیکن را از 

لیست خارج کنیم.
وی در مورد قرعه کشی جام جهانی و هم گروهی ایران با 
پرتغال، اسپانیا و مراکش عنوان کرد:  در هر صورت با یک تیم 
قوی در هر گروهی که قرار می گرفتیم روبه رو می شدیم. با 
پرتغال روبه رو شدیم که اسپانیا هم به عنوان تیم دوم قوی 
اضافه شد. فکر می کنم چالش بسیار خوبی است. این اعتماد 
به نفس در بازیکنان ما وجود دارد که نسبت به چهار سال 
قبل و در گروهی که با حضور آرژانتین، بوسنی و نیجریه 
بودیم شرایط بهتری داشته باشیم. این بازیکنان یک تجربه 

جام جهانی دارند و امسال بهتر خواهیم بود.

سرعت این تیم پایین است 

طباطبایی: استقلال خوب بازی نکرد؛ خوب گل زد 
رویارویی با تیم هایی با این کیفیت در آسیا سخت است

 پاشازاده: در استقلال مشکل مهاجم وجود دارد 

صادق رئیسی کیا* 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه 
 اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی  

اگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13ایین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختما نهای فاقد سند رسمی                                             

 برابر رای شماره ١٣٩٦٦٠٣١٦٠٠١٠٠٣55٨ مورخ ١٣٩٦/٠٧/٢5هیات اول / دوم  موضوع قانون تعیین  تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک تصرف مالکانه بلامعارض متقاضی اعیان آقای 
محسن سلیمانی فرزند مسعود  به شماره شناسنامه ٣ صادره از . کرمانشاه در سه دانگ مشاع از ششدانگ اعیان یک باب ساختمان به 
مساحت ١٠٠ مترمربع پلاک ١ و 5  اصلی با عرصه موقوفه واقع در گذرنامه بلوار رنجبر محرز گردیده است . لذا  به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ١5 روز اگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند  مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند  
می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره  تسلیم  و پس از اخذ رسید , ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض , دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدهی است در صورت انقضای مدت مذ کور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار :1396/09/18
جعفر نظری رئیس ثبت اسناد واملاک

توضیح :لازم به ذکر است آگهی های که خارج از زمان مقرر شده چاپ شود برای این هیئت قابل پذیرش نمی باشد.

آگهی وقت رسیدگی 
در اجرای ماده ١٧4 قانون آئین دادرسی کیفری مصوب ١٣٩٢ به آقای امیر سهرابی فرزند بشیر که در پرونده کلاسه بایگانی ٩٦٠٢١٧ 
به اتهام انتقال مال غیر تحت تعقیب می باشد ابلاغ می گردد، تا ظرف یک ماه از تاریخ انتشار آگهی در این شعبه جهت  پاسخگویی به 

اتهام خویش حاضر شود در صورت عدم حضور دادسرا غیابا اتخاذ تصمیم می نماید.
دادیار شعبه بیستم دادسرای عمومی و انقلاب کرمانشاه 
 آرزو چراغی 

سرانجام اتفاق قابل پیش بینی رخ داد و کریس رونالدو دومین جایزه معتبر فردی 
سال ٢٠١٧ دنیای فوتبال را هم به دست آورد.

 کریس رونالدو، ستاره پرتغالی رئال مادرید مطابق انتظار و پیش بینی ها، توپ طلای 
فرانس فوتبال در سال ٢٠١٧ را تصاحب کرد.

 او که پیش از این جایزه بهترین بازیکن دنیا موسوم به »THE BEST« را در سال 
٢٠١٧ دریافت کرده بود در کسب توپ طلا با لیونل مسی، ستاره آرژانتینی بارسلونا 

در عدد 5 برابر شد.
 رونالدو پیش از این در سال های ٢٠٠٨، ٢٠١٣، ٢٠١4 و سال گذشته هم صاحب 

این عنوان شده بود.
مسی در رده دوم ایستاد  و نیمار هم سوم شد. جان لوئیجی بوفون، سنگربان 

افسانه ای یوونتوس  در رده چهارم قرار گرفت و لوکا مودریچ، هافبک خلاق رئال 
مادرید هم رده پنجم را از آن خودش کرد.

رده بندی نفرات اول تا سی ام به شرح زیر است:
١- ر کریس ونالدو ٢- لیونل مسی ٣- نیمار 4- جان لوئیجی بوفون 5- لوکا مودریچ 
٦- سرخیو راموس ٧- کیلیان امباپه ٨- انگولو کانته ٩- روبرت لواندوفسکی ١٠ - هری 
کین، ١١-ادینسون کاوانی ١٢- ایسکو ١٣- لوئیس سوارس ١4- کوین دی بروین 
١5- پائولو دیبالا ١٦- مارسلو ١٧- تونی کروس ١٨- آنتوان گریزمان ١٩- ادن ازار 
٢٠ - داوید دخه آ ٢١- لئوناردو بونوچی و پیر امریک اوبامیانگ ٢٣- سادیو مانه ٢4- 
رادامل فالکائو ٢5- کریم بنزما ٢٦- یان اوبلاک ٢٧- متس هوملس ٢٨- ادین ژکو  

٢٩- دریس مرتنس و فیلیپه کوتینیو.

 رده بندی نفرات اول تا پنجم فهرست توپ طلای ٢٠١٧

رونالدو پنجمین توپ طلا را گرفت



5 علمی و سلامت 

عوامل مستعد کننده یا تشدید کننده فشار خون

»قاتل بی صدا« ؛ قابل پیشگیری است
٣٠ درصد از مردم ایران از »قاتل بی صدا« در بدن خود بی خبر هستند؛ بیماری 
فشار خون که به دلیل بی علامت بودن تا مراحل انتهایی، به این نام شناخته 

می شود، به راحتی قابل پیشگیری است و می توان از بروز آن جلوگیری کرد. 
فشار خون بالا به معنی افزایش فشار وارده از جریان خون به دیواره رگ های 
خونی است. این بیماری گاهی »قاتل بی صدا« نیز نامیده می شود؛ چون معمولا 
تا مراحل انتهایی هیچ علامتی ندارد. فشار خون به طور طبیعی در اثر استرس و 
فعالیت بدنی بالا می رود، اما فردی که دچار بیماری فشار خون بالا است، به هنگام 
استراحت نیز فشار خونی بالاتر از حد طبیعی دارد. رژیم های ناردست غذایی، 
مصرف زیاد غذاهای چرب و پرنمک، بی تحرکی و زندگی ماشینی از جمله عوامل 

مستعد کننده برای ابتلا به بیماری فشار خون بالاست.
بسیاری از افراد که دچار فشار خون بالا هستند، علامتی نداشته و احساس 
بیماری ندارند. ٣٠ درصد مردم در ایران فشار خون دارند، اما از آن بی اطلاع 
هستند. مگر آنکه فشار خون آنها به طور ناگهانی افزایش پیدا کند؛ به این ترتیب 
تنها راه تشخیص فشار خون بالا، اندازه گیری میزان آن است. از میان هر ١٠ نفر 
مبتلا به فشار خون بالا،   علت دقیق فشارخون در ٩ نفر مشخص نیست. در تعداد 
کمی از افراد مبتلا به فشار خون بالا )نوع ثانویه این بیماری( عواملی همچون تنگ 
شدن سرخرگ کلیوی و یا اختلال در تولید هورمون های مترشحه از غدد فوق 

کلیوی و بیماری های بافت کلیه در ایجاد بیماری نقش دارند.
عوامل مستعد کننده یا تشدید کننده فشار خون

چاقی و اضافه وزن، سیگار کشیدن، مصرف الکل، رژیم غذایی حاوی نمک یا 
چربی اشباع شده زیاد، عدم مصرف میوه و سبزی، کم تحرکی و نداشتن فعالیت 
بدنی کافی و استرس جزو عوامل موثر در ایجاد این بیماری به شمار می آیند. علاوه 
بر آن از عوامل ژنتیکی در این میان به عنوان عامل مستعد کننده برای بیماری یاد 
می شود؛ اگر یکی از والدین و یا هر دو دچار فشار خون بالا باشند، خطر ابتلای فرد 
به فشار خون بیشتر است. سابقه خانوادگی فشار خون بالا، سکته مغزی و حمله 

قلبی احتمال ابتلا را افزایش می دهد.
یکی از مهم ترین پیشنهادهایی که برای کنترل فشار خون مطرح می شود، کنترل 
وزن است. اگر اضافه وزن دارید، رژیم بگیرید. کم کردن حتی یک کیلوگرم از 
وزن تان هم مفید است. همچنین باید مرتب ورزش کنید. ٣٠ دقیقه ورزش در 
هر روز بهترین راه مبارزه با پرفشاری خون است. کاهش مصرف روزانه نمک نیز 
اهمیت زیادی در پیشگیری از ابتلا به فشارخون دارد. سدیم علاوه بر نمک، در 
بسیاری از غذاهای بسته بندی شده وجود دارد. برای اطلاع یافتن از مقدار سدیم 
بکار رفته در موادغذایی برچسب آنها را قبل از مصرف به دقت مطالعه کنید. اگر 
می خواهید از مواد جایگزین سدیم استفاده کنید، حتما با پزشک مشورت کنید؛ 
زیرا برخی از این مواد برای همه افراد مناسب نیست. همچنین می توانید از رژیم 
غذایی حاوی میوه و سبزیجات فراوان و غذاهای حاوی پتاسیم نظیر دانه های 
سبوس دار و خشکبار استفاده کنید. پتاسیم از فشار خون بالا جلوگیری می کند. 
لوبیا، عدس، نخود، آب میوه، میوه جات تازه به ویژه زردآلو، موز، گیلاس، طالبی، 
 کیوی، انبه، شلیل، پرتغال، هلو، تمشک و نارنگی حاوی پتاسیم بالایی هستند. دانه 
کنجد و سبزی های برگ سبز، منابع کم سدیم و تامین کننده کلسیم هستند. 
سیر نیز به کاهش فشار خون کمک می کند. از مصرف مشروبات الکلی نیز باید 

پرهیز کرد.
فشار خون تان را کنترل کنید

علاوه بر این توصیه ها لازم است اندازه گیری فشار خون را در برنامه بررسی 
سلامت خود قرار دهید؛ زیرا اگر فشار خون بالا زود تشخیص داده شود و درمان 
به موقع انجام شود، از عوارض آن پیشگیری می شود. اگر سابقه خانوادگی فشار 
خون بالا وجود داشته باشد، فشار خون باید حداقل سالی یکبار کنترل شود. اگر 
باردار هستید، مرتب برای انجام مراقبت های دوره بارداری به مراکر درمانی مراجعه 
کنید تا ضمن انجام سایر مراقبت ها فشار خون شما نیز به موقع کنترل شود. اگر از 
قرص های ضد بارداری حاوی استروژن استفاده می کنید یا تحت هورمون درمانی 

هستید، فشار خون تان را به طور منظم کنترل کنید.
سکته مغزی، حمله قلبی، نارسایی احتقانی قلب، نارسایی کلیه و آسیب چشمی 
و مشکل بینایی از عوارض اصلی فشار خون بالا هستند. هرچه فشار خون بالاتر 
باشد، طول عمر افراد پایین تر خواهد بود. اگر فشار خون بالا به مدت طولانی بدون 
درمان باقی بماند، ممکن است نارسایی کلیوی رخ دهد و یا حتی به بینایی آسیب 
وارد شود. در ضمن امکان دارد که قلب به طور غیرطبیعی بزرگ شده و کارایی 
آن کم شود که چنین وضعیتی می تواند منجر به نارسایی قلبی و اختلال در پمپاژ 

خون توسط قلب شود.
اگر فشار خون بالا درمان شود، از خطر ابتلا به حملات قلبی کاسته می شود. فشار 
خون بالا از ابتدایی ترین عوامل بروز بیماری های قلبی و سکته است. طبق آمارهای 
جهانی، از هر پنج مورد نارسایی قلبی در زنان، سه مورد به دلیل کنترل نکردن 
فشاری خون بالا ایجاد می شود. فشار خون بالا به کلیه ها آسیب می رساند و موجب 
نارسایی کلیوی، سکته مغزی، حمله قلبی و بیماری های مرگبار دیگری می شود. 
همچنین افرادی که علاوه بر فشار خون بالا به بیماری دیابت مبتلا هستند، به 

مراتب بیشتر از سایرین به نارسایی کلیوی و سکته مغزی دچار می شوند.
فشارخون را چگونه درمان کنیم؟ 

علاوه بر اندازه گیری فشار خون ممکن است بنا بر تشخیص پزشک، برخی 
بررسی های تشخیصی دیگر برای تعیین علت ابتلا به فشار خون بالا یا بررسی 
عوارض و آسیب های احتمالی آن لازم باشد. اقدامات درمانی با توجه به ویژگی های 
هر فرد تعیین می شود و ممکن است شامل کم کردن وزن، ترک دخانیات، برنامه 
ورزش مناسب و تغییر شیوه زندگی برای کاهش استرس باشند. در صورتی که 
اقدامات غیردارویی اثر نداشته باشند، با استفاده از داروهای ضد فشار خون می توان 
فشار خون را پایین آورد. این داروها باید به طور مستمر و تحت نظر پزشک مورد 
استفاده قرار گیرند. اگر فرد علاوه بر فشار خون بالا به بیماری دیگری نیز مبتلا 
باشد، به عنوان مثال به دیابت نیز مبتلا باشد، درمان دارویی فشار خون بالا از همان 

ابتدای تشخیص شروع می شود.

معکوس کردن دیابت نوع ۲ با یک رژیم غذایی
یک مطالعه جدید تایید می کند که دیابت نوع ٢ می تواند توسط یک رژیم غذایی 

دقیق به طور موثر درمان شود.
به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، در اوایل ماه نوامبر، گزارش شد که چگونه 
تیمی در دانشگاه ییل )Yale( مکانیزم های کلیدی متابولیک برای کاهش غلظت 

گلوکز خون را در کسانی که رژیم غذایی کم کالری دارند، کشف کردند.
در حال حاضر یک مطالعه جدید منتشر شده که شواهد بیشتری را برای 
پشتیبانی از این نظریه که دیابت نوع ٢ می تواند به طور موثر از طریق رژیم غذایی 

شدید و مدیریت وزن درمان شود، ارائه کرده است.
آخرین تحقیقات انجام شده توسط تیمی به رهبری محققان دانشگاه گلاسگو، 
موفق به اثبات این نکته شده است که دیابت نوع ٢ در واقع تنها با یک برنامه 

مدیریت وزن می تواند معکوس شود.
این مطالعه نشان داد که تقریبا نیمی از همه شرکت کنندگان، یک سال پس 
از رعایت این برنامه غذایی، بدون استفاده از داروهای ضد دیابت، به حالت غیر 

دیابتی بازگشته اند.
"مایکل لین"، سرپرست مطالعه می گوید: یافته های ما حاکی از آن است که 
حتی اگر شما ٦ سال دیابت نوع ٢ داشته باشید، سوق دادن بیماری رو به بهبودی 
امکان پذیر است. برخلاف رویکردهای دیگر، ما بر نیاز به کنترل طولانی مدت از 
دست دادن وزن از طریق رژیم و ورزش تمرکز می کنیم و انعطاف پذیری را برای 

بهینه سازی نتایج فردی تشویق می کنیم.
آزمایشات روی ٢٩٨ بزرگسال طی دو سال انجام شد. نیمی از شرکت کنندگان 
تحت برنامه مدیریت وزن جدید قرار گرفتند، در حالی که نیمه دوم به عنوان گروه 

شاهد به دنبال درمان های معمول دیابتی با بهترین عملکرد رفتند.
برنامه مدیریت وزن شامل افرادی بود که به طور کامل از مصرف داروهای ضد 

دیابتی دور شده بودند و یک رژیم غذایی کامل به عنوان جایگزین داشتند.
هر شرکت کننده برای سه تا پنج ماه یک رژیم غذایی را که به میزان حدود ٨٠٠ 

کالری در روز دریافت می کرد، اتخاذ کرد.
نتایج قابل توجه بود. تقریبا نیمی از همه شرکت کنندگان یک سال پس از رعایت 
این رژیم، بهبودی کامل دیابت را نشان دادند. حتی جالب تر هم ارتباط بین میزان 
بهبودی و میزان کاهش وزن بود که ٨٦ درصد شرکت کنندگان وزن خود را به 

میزان بیش از ١5 کیلوگرم کاهش دادند.
"روی تیلور" یکی دیگر از محققان از دانشگاه نیوکاسل گفت: دستورالعمل های 
مدیریت و کنترل دیابت نوع ٢ به جای درک علت اصلی، بر کاهش سطح قند خون 

از طریق درمان های دارویی تمرکز می کنند.
وی افزود: رژیم غذایی و شیوه زندگی مسائل اصلی هستند، اما کنترل دیابت با 

کاهش دریافت کالری به ندرت مورد بحث قرار می گیرد.
این آزمایش، همراه با مطالعات اخیر، شواهد محکمی را نشان می دهد که رژیم 
غذایی مخصوص باید اولین شیوه درمان برای میلیون ها نفر مبتلا به دیابت نوع 

٢ باشد.
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هر نوع ورزشی برای سلامت بدن انسان خوب است، و ورزش هایی که با آب سر و 
کار دارند، در زمره تمرینات کم فشار قرار می گیرند، که می تواند از بسیاری جهات 

برای انسان مفید باشد.
هنگامی که در آب هستید، بدن حدود ٩٠ درصد سبک تر احساس می شود. این 
به معنای آن است که هنگام ورزش در آب، بدن اثری مشابه با ورزش در خشکی 

را تجربه نمی کند.
همچنین، ورزش در آب شما را از روتین های یکنواخت در باشگاه دور می کند. با 
انجام ورزش های آبی، شما می توانید طی مدت زمان انجام تمرینات ورزشی شادابی 
خود را حفظ کنید، در شرایطی که یک روتین تمرینات ورزشی در خشکی می تواند 
به طور معمول با خستگی و افت سطوح انرژی همراه باشد. افزون بر این، ورزش در 

آب سرگرم کننده و لذت بخش است.
ورزش در آب برای تمام گروه های سنی - از کودکان تا افراد سالمند - مفید است. 
حتی افرادی که با آسیب دیدگی های عضلانی، تاندون یا استخوان مواجه شده اند و 
همچنین افراد دارای اضافه وزن و زنان باردار می توانند ورزش در آب را امتحان کنند.
همچنین، این نوع از ورزش معمولا به تجهیزات اضافه خاصی نیاز ندارد. تنها کافی 

است تا در استخر شنا کرده و آماده جلسه تمرینی خود شوید.
ورزش کردن در آب یک نوع فعالیت درمانی است که هم از نظر جسمانی و هم 
از نظر روانی برای انسان مفید است. در ادامه با برخی از فواید ورزش در آب بیشتر 

آشنا می شویم.
کمک به کاهش وزن 

ورزش های آبی می توانند به کاهش وزن سریع کمک کنند. در ورزش های آبی، 
تمرینات قدرتی و هوازی با مقاومت آب ترکیب می شوند. این به معنای آن است که 

کل بدن به فعالیت وادار می شود.
با توجه به شدت تمرینات و وزن شما، زمانی که روزانه برای حدود ٣٠ تا ٦٠ دقیقه 

ورزش آبی انجام می دهید، شما می توانید ٣٠٠ تا 5٠٠ کالری در روز بسوزانید.
مطالعه ای که در سال ٢٠١٠ در نشریه Journal of Obesity منتشر شد، نشان داد 
که دویدن در آب می تواند به کاهش چربی بدن و اندازه دور کمر و همچنین بهبود 

تناسب هوازی و کیفیت زندگی کمک کند.
 Journal of Exercise نشریه  در   ٢٠١4 سال  در  که  دیگر  ای  مطالعه 
Rehabilitation منتشر شد نیز نشان داد که ورزش آبی منظم می تواند به کاهش 

درصد چربی بدن کمک کند.
بهبود سلامت مفاصل 

همان گونه که پیش تر اشاره شد، ورزش های آبی در دسته ورزش های کم فشار 
قرار دارند، که به بهبود سلامت مفاصل کمک می کنند. هنگام انجام یک ورزش آبی، 
شناوری در آب موجب می شود تا فشار زیادی روی مفاصل وارد نشود. همچنین، این 

شرایط اثرات منفی مانند درد و خستگی را به حداقل می رساند.

این برای افرای که از برخی بیماری های مرتبط با مفاصل، مانند آرتریت، رنج می 
برند یا افرادی که دوره توانبخشی جسمانی را پشت سر می گذارند، بسیار مفید است.

بهبود انعطاف پذیری و تحرک 
طی انجام ورزش هایی که در خشکی انجام می شوند حرکات بدن به واسطه اثرات 
نیروی گرانش زمین و نگرانی از زمین خوردن محدود می شوند. اما هنگام ورزش در 
آب، قرار گرفتن بدن در برابر مقاومت آب به انعطاف پذیری بیشتر و افزایش دامنه 

حرکت مفاصل کمک می کند.
ورزش های آبی برای بهبود انعطاف پذیری پشت و قسمت پایین بدن مفید هستند. 
انعطاف پذیری عنصری مهم برای تناسب اندام محسوب می شود، زیرا انعطاف پذیری 
کم می تواند دامنه حرکت و تحرک را محدود کرده، تعادل و هماهنگی را کاهش 

دهد.
آب گرم بهترین گزینه برای افزایش انعطاف پذیری است، زیرا به انعطاف بیشتر 
عضلات کمک می کند. از این رو، برای افزایش انعطاف پذیری و تحرک انتخاب 

استخرهای آب گرم بهترین گزینه است.
کاهش فشار خون 

هنگامی که در آب ورزش می کنید، مقاومت آب به گردش کارآمدتر خون در 
سراسر بدن کمک می کند. این شرایط فشار خون را کاهش می دهد و در بلند مدت، 

نرخ ضربان قلب در حالت استراحت را نیز کاهش می دهد.
به طور همزمان، ورزش های آبی روشی خوب برای تقویت استقامت قلبی هستند.

 European Journal of Preventive مطالعه ای که در سال ٢٠١٧ در نشریه
Cardiology منتشر شد، نشان داد که همانند ورزش در خشکی، ورزش آبی نیز اثر 

مثبتی در زمینه کاهش فشار خون دارد.
افزایش قدرت عضلانی 

به دلیل این که آب به طور مداوم در جریان است و تغییر جهت می دهد، در 
مقایسه با هوا مقاومت بیشتری ایجاد می کند. بر همین اساس است که یک مایل شنا 

کردن در آب به زمان بیشتری نسبت به یک مایل پیاده روی در خشکی نیاز دارد.
هنگامی که در آب ورزش می کنید، عضلات شما به صورت جدی درگیر فعالیت 
می شوند. همان گونه که برای غلبه بر مقاومت آب تلاش می کنید، عضلات رشد 
کرده و قوی تر می شوند. این شرایط به بهبود انعطاف پذیری و چالاکی عضلانی نیز 

کمک می کند.
کاهش استرس 

هر نوع ورزش آبی می تواند در کاهش استرس و اضطراب مفید باشد. فعالیت در 
آب می تواند یکی از آرامش بخش ترین فعالیت هایی باشد که به کاهش استرس 
کمک می کند. قرار گرفتن در آب برای بدن و ذهن بسیار آرامش بخش است. در 

حقیقت، از صدای آب برای مدیتیشن نیز استفاده می شود.
تمرینات ورزشی آبی مغز را برای ترشح هورمون های احساس خوب که به نام 

اندورفین شناخته می شوند، تحریک می کند، که این شرایط استرس را کاهش داده 
و موجب شکل گیری احساسی خوب در شما می شود.

همچنین، انجام ورزش در آب جریان اکسیژن به عضلات را بهبود بخشیده و تنفس 
را تنظیم می کند.

عدم نیاز به تجهیزات اضافی
تمرینات ورزشی در آب می توانند بدون استفاده از هیچ گونه وسیله یا تجهیزات 
جانبی انجام شوند. مقاومت آب می تواند به عنوان وزنه یا عامل مقاومت درونی برای 

انجام تمرینات هوازی و قدرتی عمل کند.
مقاومت آب موجب می شود تا عضلات سخت تر کار کنند. این شرایط تسهیل 

چربی سوزی، کمک به کاهش وزن، و بهبود انعطاف پذیری را در پی دارد.
ورزش های آبی، زمانی که بدون وزنه انجام می شوند، می توانند به طور خاص برای 
افرادی که از دردهای مفصلی، یا برخی آسیب دیدگی ها که امکان کار با وزنه را به 

آنها نمی دهد، رنج می برند، مفید باشد.
با این وجود، اگر از نظر کار با وزنه محدودیت ندارید، می توانید برای کسب بهترین 
نتیجه هنگام انجام ورزش های آبی از آنها استفاده کنید. کار با وزنه برای جلوگیری از 

کاهش تراکم توده استخوانی و پوکی استخوان بسیار مهم است.  
6 خاصیت غذایی برای کدو تنبل

کدو تنبل یکی از آن غذا های فصلی است که الان دقیقا در فصلش قرار داریم. 
اگر به دنبال خوردن غذایی سالم هستید، کدو تنبلی یکی از بهترین های این فصل 
است. در ادامه می خواهم شما را با خواص کدو تنبل آشنا کنم تا بهانه ای برای مصرف 

بیشتر آن باشد
.1 احساس سیری کنید

هر ٢٨ گرم تخم کدو تنبل، حاوی ١.٧ فیبر است و هر فنجان پوره کدو تنبل حاوی 
5٠ کالری و ٣ گرم فیبر است. فیبر کمک می کند برای مدت زمان بیشتری احساس 

سیری کنید؛ بنابراین جلوی اشتها گرفته می شود و در کل کمتر غذا می خورید.
2. تقویت بینایی

تنها مقداری کدو تنبل، دو برابر نیاز روزانه تان ویتامین A. دارد که بینایی را بهبود 
می بخشد. همچنین این ویتامین، اختلال در عملکرد شبکیه را در افراد مبتلا به 
رتینیت پیگمانتوزا کند می کند، این بیماری چشمی می تواند حتی باعث کوری شود. 
ویتامین A. همچنین به شکل گیری پوست، دندان و استخوانی سالم کمک می کند.

3. کاهش فشار خون
روغن تخم کدو تنبل سرشار از فیتواستروژن ها است که طبق تحقیقات، برای 
پیشگیری از فشار خون مناسب است. وقتی محققان، موش ها را با مکمل خوراکی 
روغن کدو تنبل تغذیه کردند متوجه شدند طی تنها ١٢ هفته فشار خون سیستولیک 

و دیاستولیک آن ها کاهش یافته است.
۴. خواب راحت تر

تخم کدو تنبل سرشار است از تریپتوفان، آمینو اسیدی که می تواند باعث احساس 
خواب آلودگی شود. تریپتوفان همچنین به بدن کمک می کند سروتونین تولید کند. 
انتقال دهنده عصبی که باعث می شود احساس آرامش و راحتی کنید. تخم کدو 
تنبل نه تنها به خوابی بهتر کمک می کند، بلکه سروتونین حاصل از آن نیز باعث بهتر 

شدن خلق و خو می شود.
5. از پکیجتان محافظت می کند

کدو تنبل  مخصوصا تخم کدو تنبل  حاوی مقدار زیادی بتا کاروتن و دیگر آنتی 
اکسیدان ها است که خواص ضد سرطانی دارند. تخم کدو تنبل می تواند مخصوصا 
برای آقایان مفید باشد. تحقیقات نشان داده روغن تخم کدو تنبل، باعث جلوگیری از 
پیشرفت سرطان پروستات در موش های نر شده است. یک چهارم فنجان تخم کدو 
تنبل، همچنین حاوی ٢.٧5 میلی گرم زینک است )حدود ١٧ درصد نیاز روزانه برای 

افراد بالغ( که با سلامت جنسی آقایان در ارتباط است.
6. داشتن قلبی سالم تر

تحقیقات نشان داده فیبر موجود در کدو تنبل، می تواند از قلب نیز محافظت کند. 
در یک تحقیق که روی 4٠٠٠٠ مرد انجام شده بود، مشخص شد آن هایی که برنامه 
غذایی سرشار از فیبر استفاده می کنند در مقایسه با کسانی که فیبر برنامه غذایی 

شان پایین است تا 4٠ درصد کمتر در خطر بیماری های قلبی قرار دارند.
در تحقیقی دیگر که روی خانم ها انجام شده بود، محققان پی بردند خانم هایی که 
رژیم غذایی سرشار از فیبر دارند در مقایسه با آن هایی که کمتر فیبر مصرف می کنند 

تا ٢5 درصد کمتر در خطر بیماری های قلبی قرار دارند.
 می توانید کدو تنبل و تخم کدو تنبل را از راه های مختلفی به برنامه غذایی تان 

اضافه کنید و از خواصش بهره مند شوید.

فواید سلامت ورزش 
در آب 

 

براساس تحقیق جدید کودکانی که اسباب بازی های 
از بازی لذت  بی شماری دارند پریشان تر هستند و 

نمی برند.
این تحقیق توسط محققان دانشگاه Toledo در 
اوهایو ایالات متحده آمریکا با مشارکت ٣٦ کودک 
نیم  مدت  به  تحقیق  این  در  گرفت.  صورت  نوپا 
تا یک ساعت کودکان با چهار اسباب بازی و یا ١٦ 

اسباب بازی در اتاق بازی کردند.

اسباب بازی های  با  نوباوه ها  وقتی  دریافتند  آنان 
کمتری بازی می کردند بسیار خلاق تر بودند. همچنین 
هر  از  استفاده  بازی،  زمان  برابری  دو  افزایش  با 
اسباب بازی نیز افزایش یافت. محققان نتیجه گرفتند 
اسباب بازی  باید  مهدکودک ها  و  مدارس  والدین، 
کمتری در اختیار کودکان قرار داده و به طور مرتب 

آنها را تغییر دهند تا کودکان خلاق تر شوند.
محقق این تحقیق دکتر Carly Dauch اظهارکرد: 

این مطالعه به منظور تعیین تاثیر تعداد اسباب بازی ها 
بر کودکان نوپا و کیفیت بازی صورت گرفته است.

تحقق ١٦  این  در  که  اسباب بازی  بیشتر  تعداد 
اسباب بازی بود با مدت زمان و عمق بازی تداخل 
ایجاد کرده و در نتیجه تعداد اسباب بازی  بیشتر منبع 

منحرف کننده خارجی ایجاد کرده است.
در دوران کودکی، کودکان رشد می کنند اما ممکن 
است تسلط کافی بر کنترل سطح بالاتری از توجه 
نداشته باشند، در نتیجه تمرکز آنان توسط عوامل 

محیطی منحرف کننده مختل می شود.
فراوانی  می دهد  نشان  تحقیق  این  نتایج 

اسباب بازی ها حواس پرتی ایجاد می کند.
وی گفت: کودک با مشاهده اسباب بازی در یک 
با  و  نمی کند  را درک  تمامی جنبه های آن  لحظه 
افزایش تعداد زیادتری اسباب بازی وی فرصت کشف 

اسباب بازی ها را از دست خواهد داد.
بیشماری  اسباب بازی های  کودکان  که  هنگامی 
داشته باشند، به طور طبیعی از آنها کمتر مراقبت 
خواهند کرد و ارزش اسباب بازی را درک نمی کنند، 
وجود  اسباب بازی  برای  جایگزینی  همیشه  چون 
باعث  کمتر  اسباب بازی های  تعداد  داشت.  خواهد 
می شوند کودک با تدبیر بیشتر با آن بازی کند که 

نتیجه آن خلاقیت خواهد بود.

نانوحسگر گازی با مصرف انرژی پایین توسط اسباب بازی زیاد برای کودکان خوب است یا بد؟
محققان روسی ساخته شد

پژوهشگران روسی با استفاده از نانو بلور موفق به ساخت حسگر گازی شدند که در 
دمای محیط کار می کند. این حسگر نیاز به گرمایش نداشته و با مصرف کم انرژی 

کار می کند.
محققان دپارتمان فیزیک دانشگاه ایالتی مسکو سازوکار جدیدی ارائه کردند که با 
استفاده از آن می توان حسگر گازی مبتنی بر نانوبلورهای اکسید فلزی تولید کرد تا در 
دمای اتاق کار کند. با استفاده از این اختراع می توان ابزاری برای رصد محیط زیست، 

نیروگاه های هسته ای، زیردریایی و فضاپیماها تولید کرد.
پژوهشگران یک اصل بنیادین جدید برای عملکرد حسگرهای هیدروژن ارائه کردند 
که برخلاف شناساگرهای گازی رایج، به گرما نیاز ندارد و تنها با نور مرئی کار می کند. 

این کشف محققان تأثیر شگرفی روی کاهش مصرف انرژی حسگرها دارد.
الکساندر لیین از محققان این پروژه می گوید: »چنین حسگرهایی می توانند در 
محیط های انفجاری استفاده شده یا روی ادوات همراه قرار داده شوند؛ بدون این که 

نیاز به تولید گرما باشد.«
این گروه تحقیقاتی دریافتند که کامپوزیت حاوی اکسید ایندیم و روی می تواند 
حساسیت حسگر هیدروژن را افزایش دهند. فیزیک دانان برای این حساسیت بسیار 
بالا، توضیحاتی ارائه کردند. به نظر آن ها سازوکار پاسخ دهی حسگر شامل تغییری 
در فرآیند تولید و نوترکیبی غیرتعادلی الکترون ها در حالتی است که کامپوزیت با 
هیدروژن برهم کنش می دهد. کامپوزیت با یک ساختار ویژه در این فرآیند دچار تغییر 

شگرفی می شود.
این گروه با ترکیب پودر اکسید روی و ایندیم نانوبلوری اقدام به ساخت این حسگر 
کردند. این ساختار و ابعاد ذرات با استفاده از میکروسکوپ TEM و XRD مورد مطالعه 
قرار گرفت. مشخصه یابی انجام شده روی این حسگر، اطلاعات مهمی در اختیار 
محققان قرار می دهد که به دانشمندان اجازه می دهد تا نوع جدیدی از حسگرها را 

تولید کنند؛ حسگرهایی که بدون نیاز به گرما و تنها با تابش کار می کنند.
از این نوع حسگرها نه تنها در پایش محیط زیست، بلکه در کارخانه ها نیز می توان 
استفاده کرد. یکی از کاربردهای این نوع حسگرها، پایش دائمی محیط در فضاهای 
بسته نظیر زیردریایی یا فضاپیماست؛ جاهایی که کوچکترین تغییر در اتمسفر می تواند 

تأثیر زیادی روی انسان بگذارد.

تاتوی زنده ساخته شد!
محققان نوعی هیدروژل با پرینتر سه بعدی ساخته اند که نسبت به برخی مواد 
شیمیایی عکس العمل نشان می دهد، به همین دلیل به آن لقب تاتوی زنده را داده اند.
محققان MIT نوعی جوهر از هیدروژل با پرینتر سه بعدی ساخته اند که قابلیت حس 

و عکس العمل به محرک ها را دارد. آنها به این هیدروژل لقب تاتوی زنده داده اند.
این هیدروژل حاوی باکتری هایی است که به طور ژنتیکی طوری برنامه ریزی شده 
اند. هنگامی که این هیدروژل با مواد شیمیایی خاصی تماس می یابد، روشن می شود 

و به همین دلیل می توان از آن به عنوان حسگر زنده استفاده کرد.
محققان برای نمایش قابلیت های این جوهر  آن را به شکل یک درخت چاپ کردند. 
هر بخش از درخت حاوی باکتری های مختلفی بود که نسبت به مواد شیمیایی خاصی 
واکنش نشان می داد. سپس مواد شیمیایی مختلفی را روی دست فردی اسپری کردند 
و جوهر چاپ شده را روی دست او چسباندند. پس از تماس با مواد شیمیایی بخش 

های مختلف درخت با رنگ های فلورسنت درخشیدند.
 به اعتقاد محققان می توان از این تاتوی زنده برای برنامه ریزی حسگرهای زنده 
استفاده کرد تا نشانگرهای زیستی التهابی یا ویروس های قابل هضم را بررسی کرد که 

در معده وارد می شوند.
میلیارد  بودجه ٣.٣  با  دارند  محققان چینی قصد 
دلاری راکتورهای نمک مذابی بسازند و از آن برای 
ارزانتر  تر و  از پهپادهای سریع  تولید نسل جدیدی 
استفاده کنند. چین قصد دارد با بودجه ٣.٣ میلیارد 
دلاری راکتورهای نمک مذاب بسازد. از این راکتورها 

برای تولید هواپیماها و پهپادهای سریع تر ساخت.
چین  شمال  در  گوبی  صحرای  در  راکتورها  این 
ساخته می شوند. میزان زباله هسته ای تولیدی چنین 
راکتورهایی یک هزارم راکتوری های معمولی است. 
احتمالا در آنها از فلز توریم استفاده می شود زیرا چین 

بزرگترین ذخایر این فلز را دارد.

این راکتورها با هزینه دولتی ساخته و تا سال ٢٠٢٠ 
عملیاتی می شوند. همچنین زیرزمینی ساخته می شود 
و گرمای ناشی از راکتورها برای تولید ١٢ مگاوات برق 
به کار می رود. به گفته محققان چینی با چنین میزان 
برقی می توان یک کشتی جنگی را به حرکت درآورد. 
همچنین برای به کار انداختن تجهیزات الکتریکی یک 

هواپیما نیز کافی است.
از  استفاده  با  معتقدند  محققان  دلیل  همین  به 
از  جدیدی  نسل  توان  می  مذاب  نمک  راکتورهای 
پهپادهای بزرگ را با هزینه اندک ساخت که قابلیت 

پرواز در ارتفاع بالاتر دارند.

چین راکتور نمک مذاب می سازد

پژوهشگران دانشگاه علوم پزشکی تهران از اسانس گیاه "ترخون نانو امولسیونی" به 
عنوان سم گیاهی برای از بین بردن لاروهای ناقل مالاریا استفاده کردند که به گفته آنها 

در شرایط میدانی شبیه سازی شده دوام خاصیت آن ٩ روز بوده است.
 بیماری های قابل انتقال توسط پشه هایی نظیر مالاریا، تب زرد و زیکا سالیانه سبب 
مرگ بسیاری از افراد در سراسر دنیا می شوند و این در حالی است که درمان مالاریا 
هزینه های قابل توجهی را برای افراد و دولت ها به بار می آورد. تنها در سال ٢٠١4، 
کمک مالی بین المللی برای کنترل مالاریا در سراسر جهان، ١.٩ میلیارد دلار آمریکا 
بوده است و از طرفی براساس گزارش سازمان بهداشت جهانی)WHO(، دو میلیارد نفر 
در جهان در مناطق پرخطری زندگی می کنند که احتمال ابتلا به مالاریا بیش از یک 
نفر در ١٠٠٠ نفر است. بر این اساس محققان دانشگاه علوم پزشکی تهران با استفاده از 
اسانس گیاه "ترخون نانو امولسیومی" برای از بین بردن لاروهای ناقل مالاریا استفاده 
کردند. دکتر محمود اصانلو دانش آموخته  دکتری تخصصی نانوفناوری پزشکی دانشگاه 
علوم پزشکی تهران و از محققان این طرح استفاده  مداوم از سموم صنعتی را موحب 
بروز مقاومت در بسیاری از پشه ها و نیز آلودگی های زیست محیطی دانست، گفت: لارو 
کش های گیاهی جایگزین های مطلوبی برای این سموم به شمار می روند. به همین 
دلیل در این پژوهش سعی شد تا به کمک فناوری نانو و با بررسی عصاره  گیاهان 

مختلف نانو لارو کشی در این زمینه تهیه کنیم.
وی با بیان اینکه در این پژوهش تمرکز اصلی بر روی لاروهای اصلی ناقل بیماری 
"آنوفل  ایران  مالاریا در  بیماری  ناقل  اظهار کرد: لارو  بوده است،  ایران  مالاریا در 
استفنسی" )Anopheles stephensi( است و اینگونه همچنین ناقل اصلی بیماری 

مالاریا در شبه جزیره  عربستان، شبه قاره هند و افغانستان وجود دارد.
اصانلو در ادامه گفت: نتیجه  این طرح در صنایع تهیه سموم حشره کش و آفت کش 
قابل استفاده است و به نوعی در صورت تجاری سازی، نیاز کشور از واردات حذف 
می شود. این محقق یادآور شد: نکته قابل توجه در مورد این حشره کش آن است که با 
تغییر گروه هدف یعنی حشره  مورد مطالعه، می توان بر حسب نیاز هرگونه سم گیاهی 

را بر علیه حشرات مهم به لحاظ بهداشتی و یا آفات کشاورزی تهیه کرد.
وی با اشاره به مقایسه  عملکرد نانولاروکش نهایی ساخته شده با نمونه های عادی 
کارایی  کیتوزان،  نانوذرات  درون  گیاه  اسانس  با کپسوله کردن  کرد:  نشان  خاطر 
لاروکشی آنها به نحو چشمگیری افزایش می یابد. اسانس فرموله شده در شرایط شبیه 
سازی شده میدانی در غلظتppm ٣١ لاروکشی کامل دارد، حال آنکه این عدد برای 
عصاره فرموله نشده ppm ٨٠ است. به گفته این محقق طول مدت دوره لاروی پشه ها، 
٨ تا ١٠ روز است از این رو هر چه دوام خاصیت لاروکشی بیشتر باشد، تعداد دفعات 

سم پاشی کاهش می یابد.
اصانلو همچنین یادآور شد: از آنجا که دوام خاصیت لاروکشی نانوفرمولاسیون نهایی 
4.5 برابر اسانس فرموله نشده است، لذا به همین مقدار در هزینه، نیروی انسانی و 
نیز زمان سم پاشی صرفه جویی می شود. در واقع دوام خاصیت لاروکشی در شرایط 
شبیه سازی شده میدانی برای نانوفرمولاسیون تهیه شده به ٩ روز افزایش یافت، 
اما این مقدار برای اسانس فرموله نشده فقط ٢ روز است.  از این طرح اختراعی با 
عنوان »نانوکپسول های حاوی اسانس ترخون با اثر لاروکشی بلند مدت بر علیه آنوفل 

استفنسی« و با شماره  ٩١54٧ در مرکز مالکیت های معنوی ثبت شده است.

دفع پشه های ناقل مالاریا با نانو لارو کش گیاهی  
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معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم مطرح کرد 

ضرورت نظارت بر پرداخت تسهیلات 
مشاغل خانگی در قم 

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم گفت: باید در زمینه پرداخت 
تسهیلات مشاغل خانگی در استان نظارت صورت بگیرد تا این تسهیلات در جای خودش 

هزینه شود.
سید صدر الدین موسوی شامگاه سه شنبه در جلسه کارگروه اشتغال استان که در تالار 
امام جواد)ع( ساختمان استانداری قم برگزار شد، با اشاره به ویژگی های طرح کارورزی 
اظهار کرد: باید بحث آموزش ها در این طرح پررنگ شود، مدرک گرایی یکی از چالش ها 
در زمینه بحث کار است و برخی از افراد پس از دریافت مدرک دانشگاهی حاضر به اشتغال 

در کارخانه ها نیستند.
وی ادامه داد: باید در زمینه کار در جامعه فرهنگ سازی صورت بگیرد تا معضلات در 

بحث بیکاری از بین برود.
معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم افزود: باید در زمینه پرداخت 
تسهیلات مشاغل خانگی در استان نظارت صورت بگیرد تا این تسهیلات در جای خودش 

هزینه شود.
موسوی با اشاره به مشکل پرداخت تسهیلات بانکی به مددجویان کمیته امداد اظهار 
کرد: این مددجویان ضمانت های لازم را ندارند، به همین دلیل بانک ها تسهیلات را به این 

افراد پرداخت نمی کنند.
رضا سیار فرماندار قم نیز در ادامه این جلسه گفت: دستگاه های اجرایی استان قم باید 
در اجرای طرح تکاپو تسریع کنند، زمان زیادی تا پایان سال باقی نمانده است و باید 

دستگاه های اجرایی هر چه زودتر فرم های لازم را برای طرح تکاپو تهیه کنند.
عیسی رضایی مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم ادامه 
داد: واحدها در بخش گردشگری از شرکت در طرح کارورزی استقبال نکردند، هر کسی 
نمی تواند در واحدهای گردشگری شاغل شود. وی اضافه کرد: با وجود فراخوان، برای 

شرکت در طرح کارورزی در بخش گردشگری استان قم متقاضی وجود ندارد.
محمد جواد شاکر آرانی معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم 
در این جلسه با اشاره به تعریف اشتغال اظهار کرد: مرکز آمار یک ساعت کار در هفته را 
مبنای اشتغال گذشته، این مبنا از سال ٨٣ تاکنون در کشور مورد استفاده است. اکنون 
آمار بیکاری در کشور حدود ١٢ درصد است و یک سوم از اشتغال جدید در منابع رسمی 

ثبت نمی شود.
 

معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم :

نیمی از خانوارهای قمی صاحبخانه هستند
معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم گفت: ٦٠ درصد از 
و  واحد مسکونی هستند  مالک  استان  از خانوارهای  و 5٠ درصد  خانوارهای کشور 

مستاجرین ٣٩ درصد جمعیت استان را تشکیل می دهند.
محمد جواد شاکر آرانی با اشاره به نرخ رشد جمعیت استان قم اظهار کرد: ٧٠ درصد رشد 
جمعیت استان به دلیل موالید و ٣٠ درصد به دلیل مهاجرت است. ١١ درصد از خانوارهای 

استان قم سرپرست زن دارند و این مساله باید مورد توجه نهادهای اجتماعی قرار بگیرد. 
وی ادامه داد: ٦٠ درصد از خانوارهای کشور و 5٠ درصد از خانوارهای استان مالک واحد 
مسکونی هستند، مستاجرین ٣٩ درصد جمعیت استان را تشکیل می دهند و رتبه استان 

قم در زمینه تعداد مستاجرین نسبت به کل جمعیت در کشور سوم است. 
معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم افزود: منطقه یک متراکم 
ترین منطقه جمعیتی شهر قم و پرجمعیت ترین منطقه شهر نیز منطقه ٦ است. طی 
سال های اخیر شاهد افزایش جمعیت بخش کهک بودیم که این مساله باید تحلیل شود. 

شاکر آرانی با اشاره به شاخص های مسکن در استان قم اظهار کرد: در سال ١٣٩5 به ازای 
هر واحد مسکونی در استان ١.٠٢ خانوار داشتیم و به صورت میانگین در هر واحد مسکونی 
در قم ٣.4 نفر زندگی می کردند. متراژ میانگین واحدهای مسکونی در کشور ١٠٠ متر مربع 
و در استان قم ٩٧.5 متر مربع است.  وی ادامه داد: در سال ١٣٩5، ١.٨ درصد از مهاجرین 
کشور وارد استان قم شدند و رتبه استان در زمینه ورود مهاجرین در کشور ٢٢ بود. بیشتر 
مهاجرین از استان های تهران، خوزستان، اصفهان، مرکزی و همدان وارد شهر قم می شوند 

و بیشتر مهاجرین قمی هم به شهرهای تهران و اصفهان می روند. 
معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم در پایان خاطرنشان کرد: 
در استان قم ٩٠ درصد جمعیت تبعه ایرانی، ٧.4 درصد جمعیت تبعه افغانستان و بقیه 
جمعیت استان قم از کشورهای دیگر هستند، این در حالی که است که ٩٧ درصد جمعیت 

کشور، تبعه ایران هستند.

سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  خبرداد

شناسایی 19 محدوده معدنی در استان قم
سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با گفت: اشاره به اجرای عملیات 
ژئوفیزیکی هوایی برای شناسایی اولیه ذخیره پنهان مواد معدنی است، این عملیات در نیمی 
از استان قم با اعتبار هفت میلیارد تومان توسط سازمان زمین شناسی صورت گرفته و تعداد 
١٩ محدوده در استان قم به عنوان پتانسیل معدنی در استان شناسایی و فریز شده است.

محمود سیجانی با اشاره به ضرورت حمایت از صنایع بومی استان قم اظهار کرد: باید 
به تولیدکنندگان محصولاتی همچون کفش، مبلمان، فرش و سوهان کمک ویژه شود؛ 
پیشنهاد کردیم که چهار نمایشگاه ویژه به صورت رایگان برای این محصولات برگزار شود یا 
اینکه در هر نمایشگاهی در استان ٧٠ مترمربع فضای فیزیکی به معرفی محصولات خاص 
قم اختصاص پیدا کند. وی ادامه داد: باید شرایط مناسب و رایگان برای تبلیغ و معرفی 
کالاهای تولیدی استان قم با استفاده از ظرفیت تابلوهای تبلیغاتی درون شهری و برون 

شهری و همچنین سیستم اطلاع رسانی و تبلیغات ادارات استان فراهم شود.
سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم افزود: باید مواد معدنی مهم استان 
فرآوری شوند، درباره مهم ترین مواد معدنی استان می توان به گچ، آهک و عقیق اشاره شود.
سیجانی دریاچه نمک را یک نعمت خدادادی برای استان قم دانست و تصریح کرد: 
عملیات ژئوفیزیکی هوایی یکی از روش های جدید شناسایی اولیه ذخیره پنهان مواد معدنی 
است، این عملیات در نیمی از استان قم با اعتبار هفت میلیارد تومان توسط سازمان زمین 
شناسی صورت گرفته و تعداد ١٩ محدوده در استان قم به عنوان پتانسیل معدنی در استان 
شناسایی و فریز شده است. وی ادامه داد: اکتشاف اولیه طلا از سال ها پیش در استان قم 
انجام شد، امسال قرار است که حفاری مغزه گیری)نمونه برداری عمقی( توسط سازمان 

زمین شناسی در استان صورت بگیرد.
سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم در پایان خاطرنشان کرد: معدن 
منگنز ونارچ بزرگ ترین معدن زیرزمینی استان و بزرگ ترین ذخیره منگنز در ایران است 
و ٣٠٠ نفر به صورت مستقیم در این معدن اشتغال دارند، برای استفاده از ذخایر دریاچه 
نمک به دنبال ایجاد زیرساخت هایی هستیم و احداث جاده دسترسی این دریاچه با کمک 
اداره کل راه و شهرسازی استان قم و مشارکت معدنکاران بومی منطقه در دستور کار است.

مدیرکل راه آهن استان قم خبر داد

رشد 36 درصدی جابه جایی مسافر
 در ایستگاه قم

مدیرکل راه آهن استان قم از رشد ٣٦.٣ درصدی جابه جایی مسافرین از ایستگاه قم در 
سال ٩٦ نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر داد. 

محسن اعتماد با اعلام این خبر افزود: آمار خروجی مسافرین در آبان ماه سال ٩٦ نسبت 
به آبان ماه سال گذشته، ایستگاه قم با جابجایی ٧٨ هزار و ٨٩٣ نفر ٣٦.٣ درصد افزایش 
داشته است. همچنین در مقایسه آمار ورودی مسافرین در آبان ماه سال ٩٦ نسبت به آمار 

مشابه سال ٩5 با جاب جایی ٧5 هزار و ١٩٣ نفر ١١.5 درصد افزایش پیدا کرده است.
وی با اشاره به کسب رتبه چهارم در رتبه بندی آمار مسافر آبان ٩٦ از خروجی آنلاین در 
بین مناطق راه آهن بیان کرد: راه آهن قم بعد از مناطق خراسان، تهران و شمال غرب رتبه 
چهارم را در جابه جایی مسافرین کسب کرده است. مدیر کل راه آهن قم ادامه داد:همچنین 
در رتبه بندی آمار آنلاین خروجی مسافر در آبان ماه ٩٦ از ایستگاه راه آهن قم، این ایستگاه 
در بین ایستگاه های سراسر کشور رتبه سوم را کسب کرده است. وی خاطرنشان کرد: در 
راستای تکریم مسافر و افزایش آمار مسافرین ایستگاه قم بحث گسترش ایستگاه راه آهن 
قم برمبنای سیستم »تی او دی« و نیزافزایش خدمات ایستگاه را در برنامه داریم تا در تحقق 

شعارمان که خدمت به زائرین حضرت معصومه)س( است کوشا باشیم.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبر داد؛

تکمیل عملیات توسعه فضای سبز بوستان 
جنگلی ظهور تا پایان سال

 مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از تکمیل عملیات توسعه فضای 
سبز بوستان جنگلی ظهور تا پایان سال جاری خبر داد. 

پیام جوادیان با اشاره به اجرای پروژه های توسعه ای و کاشت درخت و نهال در بوستان های 
منطقه پنج، اظهار کرد: در توسعه بوستان جنگلی ظهور طی یک سال گذشته بیش از ١٠ 
هکتار آماده سازی، خاکریزی، لوله گذاری آب خام و کاشت نهال انجام شده که این پروژه تا 
پایان سال تکمیل می شود. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از تکمیل 
روند لوله گذاری آب خام در 4 بوستان منطقه تا پایان امسال خبر داد و افزود: در این راستا 
بوستان آفتاب به مساحت ٢ هزار متر، میدان آل یاسین ٨ هزار متر، بوستان شهید سجودی 
با ٣٢٠٠ متر و بوستان مساعی منش با ٣٨٠٠ متر عملیات خاکریزی و لوله گذاری آب خام 
انجام می شود. جوادیان با تأکید بر اینکه از ابتدای امسال تا پایان مهر ماه ٣5٠٠ متر باغچه 
سازی در حاشیه خیابان های منطقه انجام شده است، گفت: تا پایان سال نیز ٣5٠٠ متر 

باغچه سازی نیز انجام خواهد شد.

شهردار قم در خصوص سرمایه گذاری در شهر قم گفت: مباحث سرمایه گذاری در قم 
در حال افزایش است و ما از تمام فعالان این بخش دعوت می کنیم تا سرمایه گذاری در 

حرم اهل بیت)ع( داشته باشند.
دکتر سقائیان نژاد صبح روز سه شنبه هفته  گذشته  در برنامه تلوزیونی "حالا خورشید 
" از شبکه ٣ سیما، با بیان اینکه در مدیریت اگر پایداری باشد برنامه ریزی منسجم خواهد 
شد، اظهار کرد: تجارب در مدیریت های شهری اینقدر وسیع است که شاید سال ها زمان 

نیاز باشد تا بتوانیم اقداماتی را به درستی سامان بدهیم.
موتور محرکه مجموعه شهرداری قم جوانان هستند 

شهردار قم با تاکید بر اینکه موتور محرکه مجموعه شهرداری قم جوانان هستند، گفت: 
البته در مجموعه برای بهره گیری از تجربیات از افراد با تجربه بیشتر نیز استفاده می کنیم 

اما در اولویت کاری استفاده از جوانان خوش فکر و مستعد است.
سقائیان نژاد با تاکید بر اینکه مدیریت شهر را نمی توان با سعی و خطا پیش برد، افزود: به 
همین خاطر باید تجربیات ارزشمند در کنار استعدادها باشند تا کارها مثمر ثمر باشد. وی 
با اشاره به تجربه ١٢ سال کار در شهرداری اصفهان، تصریح کرد: اگر بتوانیم شرایط شهر را 
تشخیص داده و ارزش خدمت به شهروندان را بفهمیم قطعا کارها اثربخشی بیشتر خواهد 
داشت و می توانیم رضایتمندی شهروندان از نظام را افزایش دهیم. شهردار قم اذعان کرد: 
اگر نیازهای شهروندان به درستی تشخیص داده شود می توان به درستی برنامه ریزی کرد 
و در صورتی که مدیران بفهمند برای چه کسانی خدمت می کنند اقبال شهروندان به 
نظام بیشتر خواهد شد. سقائیان نژاد با اشاره به تنوع وظایف شهرداری ها تصریح کرد: یک 
وزارتخانه شاید کمتر از ٢5 وظیفه داشته باشد اما در شهرداری ها ٣٧٢ وظیفه وجود دارد 

و از تولد تا مرگ با امور شهروندان سر و کار داریم.

وی اذعان کرد: پول شهرها را شهروندان پرداخت می کنند و از عوارض شهرها اداره 
می شوند پس مدیریت شهری اهمیت فراوانی دارد چرا که بیش از ٧٠ درصد شهروندان 
شهرنشین هستند. شهردار قم با تاکید بر تعامل با شهروندان و مشارکت با آنها، اظهار کرد: 
شورای شهر را شهروندان انتخاب می کنند و اگر بتوانیم به درستی تصمیم گیری کنیم به 

دنبال آن رضایتمندی شهروندان و امنیت کشور نیز افزایش می یابد.
سقائیان نژاد با تاکید بر اینکه امروز شهرداری صرفا ارگانی خدماتی نیستند، گفت: امروز 

شهرداری ها در ابعاد مختلف فرهنگی، اجتماعی، سیاسی و... فعالیت می کنند.
 عدم وجود مدیریت یکپارچه مهم ترین مشکل حوزه شهری 

وی با اشاره به تعدد تصمیم گیریها در بخش های مختلف شهری، گفت: مجلس شورای 
اسلامی در حال پیگیری بحث مدیریت یکپارچه شهری است؛ به عنوان مثال شهرداری 
با صرف هزینه آسفالت معابر را تامین می کند اما در کمترین مدت شرکت های خدمات 
رسانی در آن حفاری می کنند و معابر و منظر شهری برای استفاده شهروندان تخریب 
می شود. شهردار قم با اشاره به معضلات و مسائل مختلف حوزه ترافیکی در شهرها، اذعان 
کرد: شهرداری ها با معضلات مختلف در حوزه ترافیک فعالیت می کند اما نیاز است ارگان 
های فرهنگ ساز و قانون گذار به دنبال فعالیت در این حوزه باشند تا اخلاق ترافیک و 
فرهنگ ترافیک گسترده شود اما این میزان محقق نشده و امروز مشکلات متعددی داریم.

سقائیان نژاد با بیان اینکه تعدد تصمیم گیران مشکلات متعددی برای شهروندان ایجاد 
می کند، افزود: مهم ترین مشکل حوزه شهری عدم وجود مدیریت یکپارچه در شهرهای ما 
است در حالی که در کشورهای پیشرفته تصمیم گیری در شهرها توسط مدیریت یکپارچه 
انجام می شود. وی با تاکید بر اینکه همچنان در حوزه دانشگاهی فعال هستم، گفت: 
تمام شادابی و فعال بودن امروز در حوزه کار اجرایی بخاطر همکاری و ارتباط با جوانان و 

دانشجویان در دانشگاه است. شهردار قم با بیان اینکه تمیزی شهر جزو شاخصه های اصلی 
زندگی ما است، گفت: پیامبر اسلام بارها بحث از نظافت و پایه های ایمان بر حسب نظافت 

می کند یعنی هرچقدر شهر پاکیزه تر باشد ما آداب اسلامی را دنبال کرده ایم.
سقائیان نژاد با اشاره به شرایط مدیریت پسماند در کشورهای پیشرفته دنیا، بیان کرد: 
در کشورهای پیشرفته اکثر زباله ها به صورت خشک است و دستگاه هایی در منازل وجود 

دارد که آنها را تبدیل کرده و به سمت فاضلاب هدایت می کنند.
وی گفت: اگر در بخش های مختلف برنامه  داشته باشیم شهروندان همراه ما خواهند بود 

و مشکلی در اداره شهرها نخواهیم داشت.
باید ماندگاری زائرین در شهر قم را به بیش از ۴8 ساعت برسانیم 

شهردار قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به جایگاه قم در انقلاب اسلامی و 
جهان تشیع، تصریح کرد: بیش از ٣٠ هزار دانشجوی خارجی و ١٠٠ هزار طلبه در قم در 
حال تحصیل هستند؛ وجود مسجد مقدس جمکران، حرم مطهر حضرت معصومه)س( و 
امام زادگان عظیم الشان و بیوت مراجع عظام تقلید ظرفیتی عظیم را برای این شهر ایجاد 
کرده اند. سقائیان نژاد با اشاره به حضور سالیانه ٢٠ میلیون زائر در شهر قم، گفت: باید 
بدون تغییر بوم و هویت قم امکانات لازم را برای این زائرین در شهر قم ایجاد کنیم. وی با 
تاکید بر اینکه به دنبال افزایش ماندگاری زائرین در شهر قم هستیم، افزود: در حال حاضر 
ماندگاری زائر در شهر قم حدود هفت ساعت است که باید این ماندگاری را به بیش از 4٨ 
ساعت برسانیم. سقائیان نژاد قم را میعادگاه انقلاب اسلامی دانست و گفت: در حال حاضر 
کارهای بزرگی از نظر افزایش ماندگاری زائر در شهر قم آغاز کرده ایم که احداث بزرگترین 
پارک جنگلی و باغ پرندگان که در اصفهان نیز احداث شده، از آن جمله است. وی از 
پیگیری احداث هتل های پنج ستاره در این شهر خبر داد و افزود: در حوزه اقامتی ضروری 
است که اقداماتی گسترده در شهر قم شکل بگیرد و بر همین اساس در سال های گذشته 
جذب سرمایه گذار در حوزه احداث هتل ها و مسافرخانه ها در شهر قم افزایش یافته است.

ضرورت توسعه فضای سبز و گسترش اقدامات زیست محیطی 
شهردار قم ضرورت توسعه فضای سبز و گسترش اقدامات زیست محیطی در شهر قم 
را مورد تاکید قرار داد و اذعان کرد: در حوزه زیست محیطی برنامه های جدی را در دستور 
کار قرار دادیم و سالیانه بیش از 5٠٠ هزار اصله درخت در این شهر کاشته می شود. وی 
بیان کرد: ما باید بتوانیم قم را برای زائرین و شهروندان آماده کنیم و بر همین اساس 
احداث شریان های ترافیکی و حمل و نقل عمومی را در دستور کار داریم که احداث دو 
خط مترو، منوریل و ... در دستور کار است. شهردار قم افزود: در سال های اخیر تکمیل 
خط اول مترو و احداث خط دوم مترو  سرعت زیادی گرفته است. سقائیان نژاد اجرای 
١٠٠ تلویزیون شهری را در شهر قم مورد توجه قرار داد و افزود: به دنبال این هستیم تا با 
این کار فضای نامناسب تبلیغاتی و اطلاع رسانی را در شهر قم کاهش داده و منظر مناسبی 
را ایجاد کنیم. وی به وضعیت سرمایه گذاری در شهر قم اشاره کرد و گفت: مباحث 
سرمایه گذاری در قم در حال افزایش است و ما از تمام فعالان این بخش دعوت می کنیم 
تا سرمایه گذاری در حرم اهل بیت)ع( داشته باشند. شهردار قم بیان کرد: شهر قم حرم 
اهل بیت)ع( است و به همین خاطر تمام دوست داران اهل بیت)ع( توجه ویژه باید به 

این شهر داشته باشند و برای توسعه و بهبود شرایط خدمات در آن تلاش داشته باشند.

شهردار قم مطرح کرد

تسهیل شرایط سرمایه گذاری برای توسعه امکانات گردشگری

 

گمرک ایران از انهدام یک باند بزرگ قاچاق هروئین توسط 
ماموران گمرک خبر داد.

تا  باند بزرگ قصد داشت  این  ایران،  به گزارش گمرک 
با جاسازی بسیار ماهرانه هروئین در داخل یک خودروی 

سواری لوکس اقدام به ترانزیت هروئین از طریق ایران به 
ترکیه و اروپا کند اما سگ های مواد یاب گمرک ایران در این 
عملیات موفق شدند مقدار ٧4 کیلو گرم مواد مخدر از نوع 
هروئین را از داخل این خودروی سواری ام.جی کشف کنند.

قاچاقچیان بین المللی مواد مخدر قصد داشتند این مقدار 
مواد مخدر را از طریق گمرک رازی در مرز ایران و ترکیه 
خارج کنند که شگرد این باند بزرگ قاچاق مواد مخدر با 
هوشیاری ماموران گمرک رازی و به کمک سگ های مواد 
یاب خنثی شد و در این عملیات مقدار ٧4 کیلو گرم هروئین 

از قاچاقچیان کشف و ضبط گردید.
 این مقدار هروئین به طرز بسیار ماهرانه ای پس از برش 
دادن قسمتی از کف یک خودروی لوکس »ام.جی« در آنجا 
جاسازی شده بود اما این ترفند قاچاقچیان بین المللی مواد 
مخدر با رهگیری اطلاعات خودروهای ورودی و خروجی و به 
کمک سگ های مواد یاب توسط ماموران گمرک کشف شد.

قاچاقچیان که یکی از پیچیده ترین فنون جاسازی مواد 
مخدر را بکار برده بودند و با برش کف یک خودروی لوکس 
با پلاک کشور ترکیه قصد داشتند با اغفال ماموران گمرک 
ایران نسبت به انتقال این محموله به کشور ترکیه و از آنجا به 
اروپا اقدام کنند اما در برابر موفق ترین گمرک دنیا در مبارزه 

با قاچاق ناکام ماندند و شگرد پیچیده آنها لو رفت.
گمرک ایران برترین گمرک جهان در مبارزه با قاچاق در 
دنیا به شمار می رود که بر اساس ارزیابی سازمان جهانی 
گمرک رتبه نخست دنیا در مبارزه با قاچاق را در سال ٢٠١٧ 

به خود اختصاص داده است.

 مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم از کاهش ٢٩.٩ 
درصدی حوادث جانی و جرحی در جاده های استان قم طی 
امسال خبر داد و گفت: در این زمینه رتبه دوم کشوری را کسب 

کرده ایم. 
ابوالفضل جمالی گفت: پیرو ارسال گزارش های آماری سازمان 
راهداری و حمل ونقل جاده ای )مأخوذه از سازمان پزشکی قانونی( 
طی هفت ماهه نخست سال جاری، استان قم شاهد کاهش 
٢٩.٩ درصدی حوادث جانی و جرحی در محورهای جاده ای 
بوده است. وی با بیان اینکه طی هفت ماهه نخست سال ٩٦ 
استان قم حائز رتبه دوم کاهش حوادث جاده ای منجر به فوت 
و جرح شد، گفت: طی همین مدت استان البرز با ٣٣.١ درصد 
کاهش حائز رتبه نخست و استان زنجان با ٢4.٣ درصد کاهش 
حوادث جاده ای منجر به فوت و جرح در رتبه سوم کشوری 
قرار گرفت. مسئول راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
همچنین بیشترین میزان افزایش حوادث جاده ای منجر به فوت 
و جرح را بر اساس نمودارهای ارسالی سازمان متبوع، متعلق به 
استان های گلستان با 45 درصد افزایش، استان کرمان با 4١.٢ 
درصد افزایش و استان یزد با 4٠.5 درصد افزایش دانست و 
گفت: کاهش و به حداقل رسانیدن حوادث جاده ای منوط به 
اقدام هماهنگ و به روز دستگاه های ذی مدخل، افزایش سطح 
آگاهی و مهارت رانندگان، تجهیز خودروهای تولیدی به ملزومات 

ایمنی و... است.
وی افزود: با عنایت به تلاش های گسترده و سعی مجدانه 
تمامی عوامل تأثیرگذار، استان قم طی شش ماهه نخست سال 
٩٦ نیز حائز رتبه نخست کشوری در امر کاهش حوادث جاده ای 

منجر به فوت و جرح بوده است.
جمالی در ادامه به اهم اقداماتی پرداخت که طی سال گذشته 
توسط  استان،  جاده ای  محورهای  ایمنی  ارتقای  راستای  در 
این اداره کل انجام شده و اظهار داشت: افزایش دوربین های 
نظارتی، کنترلی جاده ای، نصب سامانه توزین در حال حرکت، 

اجرای ده ها طرح عمرانی شامل بهسازی راه ها، اجرای سیستم 
روشنایی، احیا و اجرا خطوط و نقوش جاده ای و ... بخشی از 

اقدامات انجام گرفته توسط این اداره کل است.
وی در خصوص دیگر اقدامات این اداره کل در حوزه آموزشی 
و ارتقا فرهنگی رفتار ترافیکی نیز گفت: برگزاری کلاس های 
آموزشی رانندگان ناوگان عمومی حمل کالا و مسافر، افزایش 
رانندگان  ترافیکی  عملکرد  بر  کنترل  و  گشت  شیفت های 
دروازه ای  طرح  اجرای  عمومی،  ناوگان  ایمنی  تجهیزات  و 
راکبین  ایمنی  ارتقا  طرح های  اجرای  بار،  حمل ونقل  اسناد 
موتورسیکلت، وانت بارها و ادوات کشاورزی، اجرای طرح ارتقا 
ایمنی مدارس حاشیه راه ها و ...در زمره اقداماتی است که در 
قالب فعالیت های آموزشی نظارتی این اداره کل در سطح راه ها و 

پایانه های مسافربری استان اعمال شده است.

گمرک ایران  خبرداد

انهدام یک باند بزرگ قاچاق هروئین 
طی ٧ ماه نخست امسال انجام شد؛

کاهش ۲9.9 درصدی حوادث جانی و جرحی در جاده های قم

فرمانده انتظامی استان کرمانشاه  خبرداد

انهدام باند تولید کودشیمیایی تقلبی 
فرمانده انتظامی استان کرمانشاه از کشف بیش از ١٦٦ تن کود شیمیایی تقلبی در شهرستان کنگاور خبر داد.  سردار "منوچهر امان اللهی" 
در جمع خبرنگاران گفت: ماموران پلیس آگاهی به واسطه اقدامات اطلاعاتی از فعالیت یک کارگاه بزرگ تهیه و توزیع کودشیمیایی تقلبی در 
کنگاور باخبر شدند و رسیدگی به آن را به صورت ویژه در دستور کار قرار دادند. وی اظهارداشت : ماموران انتظامی کنگاور در عملیاتی منسجم 
٣ نفر از اعضای این باند را در زمان بارگیري کودهای شیمیایی در کارگاه دستگیر کردند. فرمانده انتظامی استان کرمانشاه اعلام کرد: از کارگاه 
مورد نظر ١٦٦ هزار و 5٠٠ کیلوگرم کود شیمیایی تقلبی کشف شد. سردار امان اللهی یادآور شد: ارزش این محموله توسط کارشناسان ٢ 

میلیارد و ٦٣٠ میلیون ریال برآورد شده است و متهمان دستگیر شده به مراجع  قضائی تحویل شدند.

شام تار زورگیران در جنت آباد
رئیس کلانتری ١٣٨ جنت آباد تهران  با اعلام خبر اجرای طرح برخورد با زورگیران و 
سارقان در محله های غرب تهران گفت: در این طرح پنج زورگیر دستگیر شدند و ده ها قلم 
اموال مسروقه کشف شد.  سرهنگ "عباس واعظی" به تشریح این خبر پرداخت و گفت: در 
راستای درخواست شهروندان مبنی بر دستگیری و برخورد با سارقان و زورگیران غرب تهران، 
تیم های اطلاعاتی این کلانتری اقدامات خود را بیش از گذشته پیگیری کردند و در نهایت 
پنج زورگیر در دو عملیات شناسایی و دستگیر شدند. وی افزود: با تحقیقات صورت گرفته 
در این خصوص ماموران موفق شدند سه سارق را که با همدستی هم در محدوده جنت آباد 
شمالی اقدام به زورگیری از شهروندان می کردند، شناسایی و طی عملیاتی ضربتی هر سه تن 
در پاتوقشان دستگیر و به کلانتری منتقل شدند و تحت بازجویی های صورت گرفته به جرم 
خود اعتراف کردند. رئیس کلانتری ١٣٨ جنت آباد گفت: در عملیات ضربتی دیگر نیز، ماموران 
این کلانتری موفق شدند دو زورگیر دیگر را که با اقدامات مجرمانه خود موجب نارضایتی 
شهروندان شده بودند، شناسایی و دستگیر کنند. سرهنگ واعظی تصریح کرد: این متهمان نیز 
در یک خانه مجردی و هنگام استعمال مواد مخدر دستگیر شدند و در بازجویی به ده ها فقره 
سرقت و زورگیری از شهروندان اعتراف کردند و پس از شناسایی از سوی شاکیان پرونده برای 

سیر مراحل قضایی در اختیار دادسرا قرار گرفتند. 

کارگاه در  ایجاد یک  با  افرادی که   
جنوب تهران اقدام به ساخت و توزیع 
توسط  بودند،  ماهواره کرده  دیش های 
دستگیر  و  شناسایی  پلیس  ماموران 

شدند. 
به گزارش  مهر، از مدتی قبل ماموران 
کلانتری ١٧٠ کهریزک از طریق منابع 
فعالیت  از  خود  اطلاعاتی  و  خبری 
گروهی که اقدام به ساخت دیش های 
با  بودند،  کارگاه کرده  ماهواره در یک 
خبر شده و تحقیقات خود برای اطمینان 
از این گزارش را در دستور کار خود قرار 

دادند و متوجه شدند که اطلاعات واصله 
صحت  از  اطمینان  با  است.  صحیح 
اطلاعات تیمی از ماموران کلانتری ١٧٠ 
کهریزک اقدامات خود برای دستگیری 
افراد فعال در این کارگاه را آغاز کردند 
و با دریافت حکم مقام قضایی به کارگاه 
این افراد رفته و چهار متهم را که اقدام 
به ساخت دیش های ماهواره کرده بودند 

شناسایی و دستگیر کردند.
همچنین ماموران اقدام به بازرسی از 
این کارگاه کرده و 5١٩ دیش ماهواره را 
که آماده توزیع بود، کشف و ضبط کردند 

که همراه متهمان به مقر انتظامی منتقل 
شد. چهار متهم دستگیر شده نیز تحت 
بازجویی قرارگرفتند که در اظهارات خود 
معترف شدند که از مدتی قبل اقدام به 
تبدیل این کارگاه به محلی برای تولید 
با  و  کرده  ماهواره  بشقاب های  و  لوازم 
توجه به دور بودن موقعیت آن از بافت 
سوی  از  که  نمی کردند  تصور  شهری 
برای  نهایت  پلیس دستگیر شوند. در 
هرچهارمتهم پرونده ای تشکیل و آنان 
برای ادامه روندرسیدگی به جرم روانه 

دادسرا شدند.

انهدام باند تولید تجهیزات ماهواره در جنوب تهران

 فرمانده انتظامی استان کهگیلویه و بویراحمد از دستگیری سارقان طلافروشی در 
شهر گچساران خبر داد . 

سردار "مهدی انصاری افزود : در شهریور ماه امسال یک فقره سرقت مسلحانه طلا 
فروشی در شهر گچساران که منجر به سرقت 45 کیلوگرم طلا و جواهرات و قتل 
صاحب طلافروشی و فرزندش و مجروح شدن فرزنددیگرش شد ،  پیگیری موضوع 

دردستور کار پلیس استان قرار گرفت. .
وی بیان کرد :  پلیس آگاهی استان با همکاری تیمی از کارآگاهان و نیروهای 
اطلاعات ،  با تلاش بی وقفه و شبانه روزی خود موفق شدند تعدادی از سارقان که 
قصد فروش مقداری از طلا و جواهرات سرقتی در یکی از استان های همجوار داشتند 

را  شناسایی  و دستگیر کنند.
فرمانده انتظامی کهگیلویه و بویراحمد خاطر نشان کرد :  ماموران در یک عملیات 
غافلگیرانه ٢ قاتل و سارق تحت تعقیب که هر دو نیز برادر بودند در یکی از محورهای 
مواصلاتی استان دستگیر و سلاح به کار رفته در سرقت به همراه طلا و جواهرات 

مسروقه را که در محلی  زیر خاک پنهان کرده بودند ، کشف و ضبط کنند.

انصاری در پایان با اشاره به تشکیل پرونده و انتقال متهمان به مراجع قضائی خاطر 
نشان کرد : در عید ولادت پیامبر اکرم)ص( و امام صادق )ع( این توفیق به دست 
آمد  تا بادستگیری قاتلان و کشف اموال مسروقه عیدی به خانواده مقتول داده باشیم. 

 فرمانده انتظامی استان کهگیلویه و بویراحمد اعلام کرد 

دستگیری سارقان طلافروشی در شهر گچساران 

معاون شهردار قم با تاکید بر اینکه در بوستان ها ظرفیت 
اسکان ١٠ هزار نفر در نظر گرفته شده است، گفت: پنج سالن 
چند منظوره مدیریت بحران و برخی از بوستان ها را داریم اما با 
این امکانات نمی توانیم پاسخگوی اسکان موقت همه شهروندان 

باشیم.
سید امیر سامع با اشاره به اینکه حضور حوزه نظارت در 
عرصه ساخت و ساز باید بیشتر شود، اظهار کرد: در راستای 
تحقق این هدف باید از ظرفیت نظام مهندسی به صورت 

گسترده تر استفاده شود.
معاون شهردار قم از لزوم هماهنگی دستگاه های مختلف 

اجرایی در راستای امدادرسانی در هنگام بحران یاد کرد و 
افزود: باید بتوانیم اختیارات مورد نیاز را به سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی واگذار کنیم تا این سازمان بتواند به شیوه 

مطلوب به رسالت خود در هنگام حادثه عمل کند.
سامع با توجه به تلاش های انجام شده برای تقویت مدیریت 
بحران و افزایش ایمنی در شهر قم، تصریح کرد: تلاش می کنیم 
تا  را کسب کنیم  تاسف بار تجربیات لازم  از رخدادهای  تا 

خسارت های رخدادهای آینده را کاهش دهیم.
وی از اعزام تیم های کارشناس مدیریت بحران و سازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم به مناطق زلزله زده 

غرب کشور یاد کرد و گفت: قبل از وقوع حادثه باید برنامه مورد 
نیاز برای کاهش خسارت ها را در نظر داشته باشیم تا بتوانیم با 

عمل به آن درست ترین اقدامات را دنبال کنیم.
معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم به 
برگزاری مانورهای مختلف با محوریت مدیریت بحران و کاهش 
خسارت های ناشی از حوادث طبیعی اشاره کرد و ادامه داد: 
ستاد مدیریت بحران مناطق هشت گانه شهرداری قم تشکیل 

شده است و در همه مناطق مانور مورد نیاز را اجرا کرده ایم.
سامع خاطرنشان کرد: در صورت رخ  دادن زلزله بزرگ در 
شهر قم با مشکلات بسیاری روبه رو می شویم؛ چرا که ٢٠٠ 

هزار خانواده در این شهر زندگی می کنند که تامین اسکان 
موقت آنها به نظر می رسد کاری غیر ممکن است.

وی با تاکید بر اینکه در بوستان های شهر قم ظرفیت اسکان 
١٠ هزار نفر در نظر گرفته شده است، گفت: پنج سالن چند 
منظوره مدیریت بحران و برخی از بوستان ها را داریم اما با این 
امکانات نمی توانیم پاسخگوی اسکان موقت همه شهروندان 

باشیم.
معاون شهردار قم اظهار کرد: باید در راستای تامین امکانات و 
بسترهای مورد نیاز گام های مطلوب تری برداشته شود تا بتوانیم 

به نتایج مورد نظر برسیم

معاون شهردار قم:

امکانات کنونی پاسخگوی اسکان موقت شهروندان قمی نیست






